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A részesedési alappal közösen gazdálkodunk

Tanácskozott 
A szakszervezeti 
bizalmi testület
Vállalatunk szakszervezeti bizottsága a közelmúltban tartotta bizalmi testületi ülését a Központ tanácstermében. A tanácskozás napirendjén szerepelt az üdültetési, segélyezési, a törzsgárda, a munkaverseny szabályzat tervezetének megvitatása, illetve módosítása. A testületi ülésen részt vett Kovács László, a Bányaipari Dolgozók Szakszervezetének főtitkára és Orosz József, a BDSZ szervezési és káderosztályának vezetője.Rácz Gyula rövid megnyitója után Geisz Ferenc, a vszb titkára ismertette első napirendi pontként az üdültetési-segélyezési tervezetet, melyet az alapszervezetek előzetes véleményezése alapján állítottak össze. A módosítások lényegesen leegyszerűsítik, rövidítik a dolgozók igényjogosultságának megállapítását, újabb kedvezményeket biztosítanak a nagycsaládosoknak, a nyugdíjasoknak. A bizalmi testület a tervezetet egyhangúlag elfogadta.A törzsgárda szabályzat tervezetének ismertetése után élénk vita alakult ki a különböző fokozatok erkölcsi, anyagi elismertetését illetően. Tóka Jenő vezér- igazgató kapcsolódva a vitához felhívta a bizalmiak figyelmét arra, ne feledkez

zenek meg arról, hogy a részesedési alappal közösen gazdálkodunk és csak azok fölött a pénzeszközök fölött érdemes vitatkozni, illetve dönteni, ami van, amit létrehozunk.A testület végül — a 25 ellenszavazatot is figyelembe véve — elfogadta a törzs- gárdára vonatkozó tervezetet.Ezek után a munkaversennyel kapcsolatos elképzelések ismertetésére került sor. A bizalmi testületi ülésen szót kért Kovács László főtitkár. Felszólalásában türelmet, megértést kért a dolgozóktól. Elmondta, hogy kormányszerveink, különböző testületek foglalkoznak az egységes magyar bányászat, ezen belül is az uránbányászat komplex kérdéseivel. Érzik, értik a

gondokat és igyekeznek a jogos igényeket megnyugtatóan megoldani. Ismerve az itteni körülményeket, azon munkálkodnak, hogy a bányászat minél biztonságosabb, bérben, jövedelemben elismertebb legyen.— Az a célunk — mondotta —, hogy a fiatalok számára vonzóbbá tegyük ezt a szakmát, de ez csak úgy lehetséges, ha biztosítani tudjuk azt, hogy maradéktalanul megtalálják számításaikat.Végezetül a vszb kérte a bizalmi testületet, hogy az itt elhangzottak alapján nyíltan, őszintén tájékoztassák dolgozótársaikat, képviselve azt az álláspontot, amelyekben a testületi ülés döntött. *Kovács László főtitkár 
Simon Sándornak, a vállalati szakszervezeti bizottság munkatársának nyugdíjba vonulása alkalmából — munkája elismeréséül — átnyújtotta a Munka Érdemrend arany fokozatát.Erb Éva

A Baranya
megyei
párt-vb
látogatása
vállalatunknálAz MSZMP Baranya megyei Végrehajtó Bizottsága 1982. február 23-án kihelyezett ülést tartott vállalatunknál. A párt-végrehajtóbizottságot Kovács István, a vállalat pb-titkára és Tóka Jenő vezérigazgató tájékoztatta a vállalat időszerű gazdasági, politikai és társadalmi feladatairól. A vendégek bányajáráson vettek részt a IV. sz. bányaüzemben, majd ezt követően megismerkedtek a külszíni üzemek tevékenységével is.
Barabás János 
a vállalat 
munkásszállóján 
találkozott 
a fiatalokkalAz Állami Ifjúsági Bizottság titkára, Barabás János a közelmúltban Pécsre látogatott. Felkeresett több intézményt, ahol az ifjúság- politika időszerű kérdéseiről folytatott megbeszélést. Az Állami Ifjúsági Bizottság titkárságának nevelési kérdésekkel foglalkozó munkatársaival ellátogatott a vállalat munkászszállójá- ra is. Ott az ifjúsággal foglalkozó munkával ismerkedett, de szóba kerültek a lakáskérdés gondjai és a kulturális szórakozási lehetőségek.

L| ■ I Nőnapi köszöntőmi fiataljainknak csak az idősebb generáció elbeszéléseiből, vagy az irodalomból ismerős a férfimunkát végző, de éhbérért 16 órát dolgozó prolctárasszony agyonhajszolt alakja, aki kénytelen kisgyermekét is munkára fogni, míg férje munkanélküliként kerülgeti a gyárat. Nincs közvetlen tapasztalatuk a reménytelen nyomorúságról, a kilátástalan tengődésről. Számukra könyvből tanult történelem az a hetvenkét évvel ezelőtti — Koppenhágában tartott — nemzetközi nőkonferencia, amely Zetkin Klára javaslatára döntött úgy, hogy március 8 legyen világszerte a nőmozgalom napja. A határozat indítékaira, a hajdani megaláztatásokra, a nők kiszolgáltatottságára, az egyenjogúságért vívott küzdelmekre ma már legfeljebb egy-egy rövid beszéd emlékeztet. Vagy még az sem. A nőnapi köszöntők megfogalmazói szívesebben beszélnek arról, hogy milyen eredményeket ért cl szocialista társadalmunk a nők helyzetének

javításában. Természetesnek tartjuk, hogy a lányok, asszonyok a férfiak mellett egyenrangú társként élnek a családban, dolgoznak a munkahelyeken. A múltté már az az időszak is, amikor a megvalósult egyenjogúság mértéktelen „egyen- lősdibe” csapott át, amikor a nők alkati sajátosságait, tulajdonságait figyelmen kívül hagyva érvényesült az egyenlőség elve.ogy társaink, a nők képesek legyenek kisugározni a természetükben rejlő derűt, melegséget, a mindennapi munka mellett maradjon erejük arra a szakadatlan készenlétre, amit az anyaság követel tőlük. Ez a nap arra is alkalmat adhat, hogy egy kis önvizsgálatot tartsunk. Vállalatunk nődolgozóinak jó egészséget kívánunk, erőt feladataik elvégzéséhez, azt, hogy kapjanak több türelmet, megértést környezetüktől, ha fáradtak, idegesek, legyen kevesebb gondjuk és sok örömük családjukban és munkahelyükön egyaránt.Bánik Jenő
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Csöndör László felvétele
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Az emberi humánum jegyében

Történelmi tény, hogy a Vöröskereszt megalakításának gondolata a harcmezőn született. Jóllehet már az ókortól vannak írásos emlékeink a háborúkban megsebesült foglyok lemészárlását elkerülendő könyörületességi igényről, de a megalakítást mégis 1859-től számoljuk. Ekkor szervezte meg ugyanis a solferinói csatatéren Henry Dunant svájci üzletember a sebesültek ellátását. Ami jó szándékát az elődök fölé emeli az az, hogy a háború végén küldetése nem ért véget. Könyvet írt megrázó élményeiről, felrázva ezzel az európai közvéleményt. A Vöröskereszt- mozgalorrt 1864-ben az első genfi egyezmény aláírásával indult útjára.Ma már 127 nemzeti társaságról szólhatunk, több mint 230 milliós tagsággal. A Nemzetközi Vöröskereszt jelvénye napjainkban a vörös kereszt, a vörös félhold, a vörös oroszlán és a nap.Magyarországon is a háborúk és elemi csapások áldozatainak megsegítésével vette kezdetét a mai Vöröskereszt. Nálunk is voltak nagy, s hallhatatlan emberbarátok, így Kanizsai Dorottya, aki a mohácsi csatatéren serénykedett. Az „árvízi hajós” Wesselényi Miklós, Meszlényiné Kossuth Zsuzsanna az 1830-as kolerajárvány alatt, majd Kossuth Lajosnéval az 1848 —49-es szabadságharc alatt is a legnehezebb helyeken találhatók.A Magyar Vöröskereszt alakuló közgyűlésére 1881. május 16-án került sor, míg első kongresszusára 1959 májusában. Az első vöröskeresztes Béke-világkonferencia megrendezése viszont 1975-ben Belgrádban történt. Ezek amolyan „legek”, melyek még folytathatók lennének. Mindezek helyett most inkább a Vöröskereszt vállalati csúcstitkárát, Né
met Jenőmét kérdeztük a mozgalom társadalomban elfoglalt helyéről és szerepéről :
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Nemet Jcnőnc, a vállalati Vöröskereszt csúcstitkára (balról a második) program- egyeztetést tart. Csöndör László felvétele
A történelmen át napjainkig

— A Vöröskereszt tömegszervezeti funkciót tölt be, melyre az egészségnevelő, az egészségvédő, segélynyújtó, a szociális és a polgári védelmi tevékenység a jellemző. Általában. Ugyanis a vállalat sajátosságainak megfelelően például önálló polgári védelmi szervezettel rendelkez'k. Ezzel azt szerettem volna érzékeltetni, hogy egy kisebb vállalatnál, illetve lakóterületnél a vöröskeresztes munka az emberek szemében esetleg „látványosabbnak” tűnhet.
— Miben látja a Vörös- 

kereszt alapvető szerepét? 
Gondolom a „látványos” 
munkavégzés nem annyira 
jellemző a szervezetre.— A humanizmusban, melynek szellemében jól kell szolgálnia a közösséget, a segélyező, védő, valamint a közvéleményformálófunkciót. A látványosságról annyit, a szó valós értelmében ma erről nem beszélhetünk. Szerencs' a béke van.

— Az aktívák munkája 
miben áll?— Szerényen végzik feladataikat a szakszervezeti aktívákkal közösen. Így például a szűrővizsgálatokat megelőző szervező, mozgósító munkából is kiveszik részüket. A beteglátogatás, a gyermekgondozási segélyen levők, valamint a nyugdíjasok látogatása is tevékenységi körükbe tartozik.— Ezzel a munkájukkal a SZOT és a Magyar Vöröskereszt 1971-es megállapodásának tesznek eleget a két terület aktívái’. A fiatalok családi életre való nevelése érdekében a jövő feladataként szerepel a vállalati KISZ-bizottság és szervezetünk közötti együttműködés megkötése. Mindezen túl ez évben a választások során mind több agilis fiatalt igyekszünk bevonni a szervezet munkájába.

— Milyen választásokra 
készülnek?— Munkánk — ugyanúgy mint más társadalmi szerveknél — az alapszervezetekre épül, melyek legfelső szerve a taggyűlés. A soron következő taggyűlésekre a vállalatnál februárban és márciusban kerül sor.

Ekkor számol be a vezetőség az ötéves munkáról, majd meghatározzák az 1983-as feladatokat. Hosszútávú feladatokról ekkor még nem lehet szó, hiszen azt az év végén esedékes kongresszus dönti el.
— Miként lett tisztségvi

selő, s milyennek látja te
vékenységüket?— Amióta csak dolgozom, társadalmi megbízatásom mindig is volt. Másokért tenni meg amúgy is öröm. A vöröskeresztes munka az emberi humánum jegyében folyik. Így, amikor felkértek a titkári funkció ellátására, őszinte szívvel vállaltam. Hogy egetrengető dolgokat nem tudtunk végezni, az nem az aktívák

Horváth Józsefné a Kutató-mélyfúró üzem asztalosműhelyében évente mintegy 3000 darab magládát készít a fúróberendezések számára. Egyed Imre felvétele

passzivitását jelenti. Véleményem, hogy a 175 fős aktívahálózatot jobban igénybe kellene venni. Ehhez viszont feltétlenül szükséges, hogy munkájukra az érintettek aktívabban támaszkodjanak. Már csak azért is, mert például az 1975- ben meghirdetett SOS Nemzetközi Segélyakció keretében 26 500 forint értékű bélyeget adtak el aktíváink, de ugyanígy szerény munkájukként végzik havonta a Családi Lap — 500 darab — terjesztését dolgozóink között. Végezetül a kilenc alapszervezethez 872 dolgozó tartozik, ami már komoly tömegmozgalommá teszi a Vöröskeresztet vállalatunknál. V. T.

„Még többet és hatékonyabban 
kell dolgoznunk!”

Nyilvános pártnap 
a II. sz. bányaüzemben
Téma: az időszerű
gazdaságpolitikai kérdések

minden év elején időszerű a mérlegkészítés. Mit végeztünk az elmúlt évben és milyen felada- datok állnak előttünk az idei esztendőben? Ezt elengedhetetlenül szükséges üzemi szinten mindig megtennünk, de időnként magasabb szinten is értékelnünk kell eredményeinket. Hasznos lehet ugyanis, ha látjuk munkánk szélesebb összefüggéseit, ismerjük helyét a társadalomban. És kell, hogy megismerjük a bennünket körülvevő nemzetközi helyzetet is.E magasabb szintű kitekintéshez adott hatékony segítséget dr. Jerszi István, az MSZMP Baranya megyei Bizottságának titkára, a II. sz. bányaüzemben megtartott nyilvános pártnapon. Az elmúlt időszakot értékelve megemlékezett a 25 évvel ezelőtti, 1956-os eseményekről. Az azóta elmúlt időszak mérlegének megvonása nagyon fontos az egész ország életében. A hibák ellenére is nagyon eredményes időszak volt ez. Rendeztük dől. gainkat a határokon belül és azokon kívül is. Dolgoztunk — és jól dolgoztunk. Munkánknak jelentős eredményei vannak, népgazdasági terveinket teljesítettük. Pedig ennek nemzetközi körülményei ugyancsak nem voltak a legkedvezőbbek.— Az 1982-es évi feladatok hasonlóan nehezek és a körülmények se jobbak. Fő célunk mostani életszínvonalunk megtartása. Ez reális cél. De ennek megvalósításáért még többet és hatékonyabban kell dolgoznunk. Ehhez szükséges még a jobb munkaszervezés, ösztönzőbb bérezés, meglevő értékeinkkel való jobb sáfárkodás, megtermelt javaink nagyobb megbecsülése. Ez mind — és még sok más — segíthet bennünket céljaink megvalósításában — mondta dr. Jerszi István.A nyilvános pártnap után kérdésünkkel megkerestük 
Barcsa Zsigmondot, a II. sz. bányaüzem pártbizottságának titkárát.

— Hogyan látja az üzem 
pártbizottságának múlt évi 
munkáját és idei célkitűzé
seit, az üzem termelési ered
ményeinek és feladatainak 
tükrében?— Pártbizottságunk az 1981. évi munkatervében megfogalmazott feladatokat alapvetően végrehajtotta. Az 1982-ben soron levő legfontosabb tennivalóinkat a XII. pártkongresszus és a felsőbb szervek határozatai, valamint üzemünk célkitűzései tartalmazzák.— Feladataink között ugyanúgy mint az elmúlt évben, most is kiemelt szerepet kap a gazdaság segítő, ellenőrző tevékenység, az ideológiai nevelő munka, a szervezeti élet, a pártépítés fokozása, a tömegszervezetek munká

jának és a párt vezető szerepének további erősítése. E feladatainkat a dolgozók széles tömegeire támaszkodva, a szakszervezettel és KISZ-szel szorosan együttműködve valósítjuk meg.— Célunk az, hogy agitációs és propaganda munkánk a termelékenység további növelésére, a vájvégi létszám csökkenésének megállítására, az anyag- és energiatakarékosságra, valamint az újító, ésszerűsítő munka hatékonyságának javítására irányuljon, hogy párttagjaink példamutatása a termelésben, a szocialista brigád- mozgalomban, a közművelődési feladatok megoldásában a jövőben is következetesen érvényesüljön. Fontos feladatunk a munkafegyelem további erősítése és a szocialista bérezési elvek betartásának elősegítése.— A politikai, gazdasági vezetők a bányában dolgozó szocialista brigádokkal összefogva adjanak konkrét segítséget a jövőben is az új dolgozóknak a munkahelyi beilleszkedéshez, az üzemi légkörrel való megba- rátkozáshoz. Az 1981 márciusi vb állásfoglalása alapján a műszaki, gazdasági vezetők és termelést közvetlenül irányítók elismerése, megbecsülése az általunk irányított egységek munkájának eredményeivel legyenek összhangban.— Pártalapszervezeteink rendszeresen foglalkozzanak a szocialista munkaerkölcs fejlődésének tapasztalataival, az ideológiai kérdésekkel, az ezekből adódó konkrét tennivalókkal, a pártoktatáson szerzett tapasztalatok hasznosításával. A pártmunka eszközeivel 1982-ben is el kell érnünk, hogy a közművelődési és munkás művelődési céljaink megvalósuljanak. Ehhez jó alapot biztosít a Pécsi Nemzeti Színházzal újonnan megkötött szerződés, a Ságvári Endre Művelődési Ház programjába való tevékeny bekapcsolódás. A termelési, politikai agitációnak továbbra is a valóságnak megfelelően kell bemutatni fejlődésünk lehetőségeit és azt, hogy előrehaladásunk, céljaink megvalósítása alapvetően saját munkánk eredményétől függ — fejezte be tájékoztatóját Barcsa Zsig- mond. Nagy Sándor
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A munka nagysága

Szabó Ferenc és Horváth Zoltán szerelők üzembehelyezés előtti vizsgálatokat végeznek. Réz Gyula felvétele

Munkarend-módosítás a IV. sz. bányaüzembenA IV. sz. bányaüzemben a délutános szakba járó dolgozók évek óta visszatérő gondként vetették fel, hogy a munkából hazafelé menet igen sokszor nem érik el a város peremterülete felé közlekedő autóbuszokat. A sok gyaloglást, s az esetenkénti taxi-viteldíjak fizetését megelégelve az érintett dolgozók azt kérték az üzem vezetésétől, hogy 25— 30. perccel hozza előrébb a délutános műszak befejezését.Az üzem gazdasági vezetése a szak- szervezeti bizottsággal egyetértésben megvizsgálta a dolgozók kérését és úgy döntött, hogy 1982. február 1-től módosított munkarendet vezet be.A munkarend-módosítás kizárólag arra irányult, hogy az üzem biztosítani tudja dolgozóinak az utolsó városi és peremterületi járatok elérését. Elengedhetetlen követelmény volt, hogy a változtatással az üzemben töltött idő semmiképpen sem növekedjen.A délelőttös szaknál az eddigi autóbusz-indulások megmaradtak, csupán a 6,05 órakor a Mecsek Áruház elől induló járat változott 5,55 órára. A le

szállásra előbb kerül sor, s ennek megfelelően a kiszállási idő is előrébb tolódott.Az autóbuszok indulását az üzemvezetés az új kiszállási rendhez igazította, úgy, hogy a csúcsidőben ötpercenként indulnak.A délutános szaknál az autóbuszok indulása ugyancsak megváltozott, s az eddigi 13,05 óra helyett 12,50 órakor indulnak. E negyedórával előbbi indulás korábbi le-, illetve kiszállást jelent. Így az autóbuszok műszak utáni indulásánál nyerhető meg az a 25—30 perc, amiért a módosítás létrejött. Mindez pedig azt eredményezi, hogy az éjszakában fáradtan hazatérni igyekvő IV. sz. bányaüzemi dolgozók elérik a város peremterületei felé induló utolsó autóbuszokat.Ezzel a munkarenddel a IV. sz. bányaüzem a Szolgáltató üzem föld alatti szállítási üzemegységével azonos munkarendbe került. Így sikerült elérni, hogy a délelőttös szakban 30—40 perccel nőtt az aknaszállítási idő, s így a korábbi időveszteséget most hasznos kőzetszállítási feladatra tudják fordítani.
Nem csak tonnákban méthető MÉV--es csalod

A vállalat üzemeinek energiaellátását az ÉDÜ területén levő 120/35 kV-os transzformátorállomás biztosította kettő darab 24 MVA teljesítményű transzformátorával, melyből mindig egy üzemel, s a másik tartalék. E transzformátorállomás része az országos 120 kV-os főelosztó hálózatnak a pécsi hőerőmű— Szigetvár közötti szakaszon.Tíz évvel ezelőtt a vállalat villamos energia szükséglete jóval a transzformátorok névleges teljesítménye alatt volt. Az utóbbi évek nagyarányú gépesítése Viszont már olyan villa- mosenergia-igényt jelentett, mely meghaladta e teljesítményt. Mindezek figyelem- bevételével és az V. sz. bányaüzem várható villamos energia igénye miatt vált szükségessé, hogy a „kisteljesítményű” transzformátorokat 40 MVA teljesítményűre cseréljék le.
— Mikor és hogyan ke

rült sor e munkálatokra — kérdeztük Hirth Józsefet, a Szolgáltató üzem villamos üzemegységének vezetőjét.— Elsősorban biztosítanunk kellett a munkálatok idejére a bányaüzemek biztonságos energiaellátását. Ennek érdekében helyeztünk üzembe egy 20/35 kV- " os 5 MVA-os transzformátort szeptember 15-én, s ugyanezen a napon viszont megkezdtük az egyik 24 MVA-os leszerelését. Ennek
Szocialista brigádvezetők fórumaNegyedszázados megléte óta meg-megújuló érdeklődés kíséri a szocialista brigádmozgalmat. Kezdetben az újszerűség, később a termelési és társadalmi kezdeményezések hívták fel magukra a figyelmet, manapság pedig a formális vonások emlegetése kelt feltűnést. Üzemeink szocialista brigádvezetői a mozgalom munkahelyi irányítóit és a szocialista brigádvezetők tanfolyamának oktatóit hívta véleményezésre a vállalati szakszervezeti bizottság február 9-én a propagandista klubba.

Dr. Patla Károly, a terv- gazdasági osztály vezetője

helyén október 14-én állítottuk üzembe az új 40 MVA-os transzformátort és sor került a kéthetes próbaüzemre. Ekkor e transzformátor látta el villamos energiával a vállalatot.— A sikeres próbaüzemet követően kezdtük el az addigi tartalékként meghagyott másik 24 MVA-os transzformátor leszerelését. E munkával, majd a 40 MVA-os transzformátor üzembehelyezésével november 27-én készültünk el, s az üzemszerű használatot itt is próbaüzem előzte meg.
— A munka nagysága, 

nehézsége mennyire volt 
mindennapi?— Ilyen nagyarányú munka lebonyolítása több vállalkozó közreműködésével történik. így volt ez most is, s a vállalkozók munkájának koordinálását a beruházási és tervezési főosztály végezte. A munka kézzelfogható nagyságára és nehézségére néhány adatot említek. A kiszerelésre került transzformátorok két egységből, egy transzformátor és egy szabályozó egységből álltak. Ezek súlya 41,2, illetve 15 tonna volt. A beépített új transzformátorok, igaz már egy-egy egységet képeztek, de súlyuk viszont 65 tonna. E hatalmas tömegek mozgatásához az Országos Távve- zetékepítő Vállalat szakemberei jöttek el a megfelelő célgépekkel, s emelték he
és Gyulai Sándor, a vszb közgazdasági felelősének vitaindítója után a hozzászólásokban vélemények és ellenvélemények ütköztek.Szó volt az értékelési rendszer hiányosságairól, a hármas egység arányairól, többek között; a munka és a társadalmi megbízatás, vagy a kulturális rész kerüljön-e előtérbe. Kritizálták a társadalmi megbízatásokról hozott igazolásokat, melyek az értékelésnél néha „többet érnek” a valóban hasznos társadalmi munkánál. A kulturális vállalásokat a sok utazási idő miatt csak szombat, vasárnap tudják teljesíteni és

lyükre e transzformátorokat. A ki-, illetve beszereléshez kapcsolódó villamos munkákat a VERTESZ, a GANZ Villamossági Művek, a DÉ- DÁSZ és üzemünk szakemberei végezték. Így mindennapi munkáról nem szólhatunk, sőt a feladat igazi nagyságát és fontosságát a több vállalkozó pontos, ösz- szehangolt sikeres munkavégzése jelzi, illetve jelenti.
— Az üzem e munkában 

résztvevő szakembereinek 
menyiben jelentett ez újat?— Mivel fő feladatunk az üzemvitel, s a karbantartási munkák elvégzésé, egy ilyen feladat a maga sokrétűségével mindig jelentős esemény a szakembernek: így a cellák átalakítása, új műszerek és automatikák, szabályozó egységek üzem- behelyezése.— A munkában résztvevők elsőrendű feladata volt, hogy megismerjék az új transzformátorokat, azok védelmi berendezéseit, vagy a már említett szabályozó egységet, annak működtetését. Ezek kiragadott példák, a sort folytathatnám. Végül is mindezek elsajátítása után következett csak részükre a manuális szakmunka. A jól végzett munka eredményeként elmondható, hogy eddigi üzemeltetési tapasztalataink alapján a transzformátorok és azok kisegítő berendezései kifogástalanul működnek.Veress T.
rengeteget kell vállalni ahhoz, hogy értékelhessék.— Ne így fejlődjünk, hogy mennyiségben egyre többet vállaljunk, aztán a végén már ne is legyünk otthon. Minőségileg kellene a szocialista brigádmozgalmat megújítani — volt a brigádvezetők véleménye.Ez a megújtítási szándék késztette a vszb közgazda- sági bizottságát arra, hogy március második felétől az Ércbányász hasábjain vitát kezdeményezzen a szocialista munkaversenyről, a brigádmozgalom továbbfejlesztéséről, melyhez minél több hozzászólást, javaslatot várunk.dr. Itoisz Andrásné

állalatunknál egyre növekszik azok száma, akik családostól dolgoznak. Ezt több ok befolyásolja: a munkán keresztül a kollektíva, a munkahelyi légkör, a fizetés stb. A Bábics család négytagú. A legfiatalabb kivételével — aki most főiskolás — hárman a IV. sz. bányaüzem dolgozói. Munkájukról, beilleszkedésükről beszélgettünk.— A vállalatnál 1957-ben, csaknem a hőskorban kezdtem — mondja Bábics László. — Az I-es üzemben dolgoztam, mint villanyszerelő. Mindössze négyen voltunk akkor, most már csak én vagyok itt közülük. Hogyan kerültem Pécsre? Ajkai vagyok, a Timföldgyárban dolgoztam, amikor szak- érettségire küldtek Pécsre. Az érettségi után mégis a munkát választottam, kellett a pénz. Ez idő tájt nősültem és hamarosan két fiúnk született: László és Péter.— A IV-es szállítóakna villamos szerelését a VERTESZ dolgozóival közösen végeztük, hogy mór indulás előtt megismerjük a szállítógépet. Elég mostoha körülmények voltak akkor még a IV-es aknán. Rendszerint gyalog jártunk át a légaknáról, nem volt közlekedés, se étkezés, az épületek is akkor készültek. Azóta is az aknánál dolgo-

zom, jó a kollektíva, szeretek itt lenni. Munkatársaim szakszervezeti bizalminak választottak, ennyit magamról, a többit mondja el a feleségem.— 1963-ban kezdtem el dolgozni, addig „csak” gyereket neveltem. Az első munkahelyem az I-es üzemben volt, a munkaügyön. Rövid idő után a gépészetre kerültem és azóta is itt dolgozom.— A gépészeten eltöltött hosszú idő nemcsak a megszokást, a sokszor rutinszerűen végzett munkát jelen-

ti, hanem a személyes ismeretségen keresztül a jó kapcsolatot a kollégákkal és a jó légkört is. A munkán kívül sok szabadidős programot töltünk együtt, melyet szocialista brigádunk szervez. A részlegnél kezdettől fogva részt vettem a társadalmi munkában is. 1969-ben léptem be a pártba. Később üzemi feladatokat is kaptam, nőfelelős lettem, majd 1975-ben pártbizottsági tagnak választottak.— De beszéljen már a fiúnk is magáról.— Kiskoromtól fogva sokat hallottam az üzemről — mondja az ifjabb László. — Szüleim akarva akaratlanul hazahozták a munkát, így megtudtam, milyen előnyöket jelent a bányaüzem, de

azt is, hogy milyen nehéz a bányában dolgozni. A gépipari szakközépiskola elvégzése utón én is a bányaüzemet választottam. 1978-tól dolgozom az üzemben, mint lakatos. Először a fúrókocsiknál, most a KPV feltöréshajtó padozat és az Alimak feltörésbővítő padozat karbantartójaként. Üzemünkben ezek a berendezések a legújabb technika közé tartoznak, mégis az adja a nehézséget, hogy újak, hiszen a gépeket nem ismerjük, menet közben kell megszereznünk a javításukhoz, üzemeltetésükhöz szükséges tudást. A brigád tagjai mind ilyen fiatalok, mint én, jól összeszoktunk. Együtt dolgozunk a KISZ- ben, járunk kirándulni, vetélkedni. Az 1981-es évre Ifjúsági szocialista brigád szerződést kötöttünk, társaim engem választottak brigádvezetőnek.— Magánéletemről any- nyit, az ősszel nősültem. Feleségem is dolgozik és tanul. Én is igyekszem még továbbképezni magam és a technikusi minősítő vizsgát letenni. Befejezésül csak annyit, hogy nincs semmi különös az életünkben, életmódunkban, hazánkban így vagy hasonlóan még sokezer család él. Tóth János
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IA II. sz. bányaüzem dolgo- 
• zói a következő problémá

kat vetették fel: — A Szőlős
kert környékén lakók kifogá
solják, hogy nem megfelelő az 
ABC áruház ellátottsága; — 
Sérelmezik, hogy az Eszék Ét
termet felsorolták a II. osztály
ba, ami a tömeg- és gyermek
étkeztetésnél 13—20 százalékos 
áremelkedést jelent; — Az üj- 
mecsekaljai egyik gyermekor
vosi rendelőben a rendelési időt 
8,00—10,00 óráról 9,00—11,00 órá
ra változtatták, ami gondot 
okoz a szülőknek.A kérdésekre Vécsei Kál
mán, az Élelmiszerkereskedelmi Vállalat igazgatóhelyettese, Illés János, a Me- csekvidéki Vendéglátó Vállalat igazgatóhelyettese és 
Dr. Kérési Mária, az Egyesített Egészségügyi Szervezet főorvosa válaszolt.VÉCSEI KÁLMÁN: — A panaszt azonnal kivizsgáltam és a vizsgálat alapján a panasz megszüntetésére a szükséges intézkedést megteszem.ILLÉS JÁNOS: — Az átsorolással — osztályemelés — az Eszék Étteremben az előfizetéses és gyermekétkeztetés árai egy fillérrel sem emelkedtek. Továbbra is érvényes vasárnap a 12,00 —15,00 órai ebédelők részére a 20 százalékos kedvezmény.— A vállalat azért kényszerült osztályemelésre, mert az italfogyasztó vendégek felhígulása olyan mértékű volt, hogy veszélyeztette a kulturált körülményeket. Az emelés elsősorban az italféleségeknél jelentős, az ételeknél jelentéktelen, ami 18,00 forint volt, most 20,00 forint.DK. KÉRCSI MÁRIA: — Az igaz, hogy Dörömbözi doktornő 9,00—11,00 óráig rendel, de Ötvös doktornő fél nyolctól rendel és ellátja azokat a gyerekeket is, akiknek a szüleinél problémát okoz a Dörömbözi doktornő rendelési ideje. Délután 15,00—17,00 óráig is van gyermekrendelés, végsőtökön a rendelési időt meghosszabbítottuk. Aki ragaszkodik Dörömbözi doktornőhöz, annak ki kell várnia az ő rendelési idejét.
2A Kutató-mélyfúró üzem

. dolgozói panaszolják, hogy 
az uránvárosi — Mecsek Aru
ház melletti — csemegeboltnál 
sokszor kivül kell sorbaállni.A panaszra Vécsei Kál
mán, az Élelmiszerkereskedelmi Vállalat igazgatóhelyettese válaszolt.— Az utóbbi időben — elsősorban szombaton — a raktár átalakítása miatt, ha áru érkezett, az átvétel idejére sajnos ki kellett zárni a vásárlókat. Ha a raktár elkészül, javul a helyzet, de az eladóteret sajnos nem tudjuk bővíteni.

Szolgáltató üzem dolgozói a
■ következő észrevételeket tet

ték : — A kővágószőlősi lakó
telepen nem tartják megfelelő
nek az élelmiszer- és húsbolt el
látását; — Kérik, hogy egy kis 
gyógyszertárat létesítsenek Kő* 
vágöszőlösön; — Ha a balaton- 
máriai kemping nem bővíthető, 
akkor orfün biztosítson a vál
lalat kempingezésre alkalmas 
helyet.A problémákra Szentivá- 
nyi Zoltán, az Élelmiszerkereskedelmi Vállalat áruforgalmi osztályvezető-helyet

tese, Dr. Kőhegyi Imréné, a Gyógyszertári Központ igazgatója és Juhász Károly munkaügyi osztályvezető válaszoltak.SZENTIVÁNYI ZOLTÁN:— A panaszt kivizsgáltatom és a szükséges intézkedést megteszem. A jövőben az a kérésem, hogy konkrétan közöljék, milyen árukból van hiány.DR. KŐHEGYI IMRÉNÉ:— A jelenlegi ötéves terv hálózati bővítésében nem szerepel Kővágószőlős, de valószínűleg még a hetedik ötéves tervben sem, mert sokkal nagyobb településeknek sem tudunk gyógyszer- tárat biztosítani, mert nagyon drága. Egy kis gyógyszertár is körülbelül tízmillió forintba kerül. A községi orvosnak van házi gyógyszertára, amiből a legsürgősebb gyógyszerrel el tudja látni a betegeket.JUHÁSZ KÁROLY: —Orfűn a vállalat nem tud területet adni kempingezésre, mert nincs hely. Az üdülőnek a közelében létesítenek egy nagy kempinget, ahol kulturált körülmények között lehet üdülni.
4 Az Ércdúsító üzemből és a 

* Kísérleti kutatási és auto
matizálási üzemből a következő 
jelzések érkeztek: — Gyakran 
elmaradnak a szűrővizsgálatok, 
a nem csökkentett munkaidőben 
dolgozóknál pedig csak rönt
gen vizsgálat van; — Panasz
kodnak a fogászati rendelésre, 
felvetik, hogy hiába készült el 
az új Fogtechnikai Labor, még 
mindig hosszú ideig tart a fo
gak rendbehozása; — Kérik, 
tartsanak közvéleménykutatást 
az üzemorvosi rendelés jelen
legi rendjével kapcsolatban.A kérdésre Dr. Bank Jó
zsef, az Egészségügyi Szolgálat igazgató-főorvosa válaszolt.— Az Egészségügyi Szolgálat munkarendjét — beleértve az üzemorvosok munkarendjét is — a vállalati pártbizottság és a vszb jóváhagyta azzal, hogy a gyakorlati életnek megfelelően a szükséges korrekciókat végre kell hajtani. A szűrővizsgálatok minden évben, minden dóig zó részére ütemezve vannak. A szűrővizsgálat újraütemezésé- nél maximum féléves eltolódás lehetett. Ebben az évben ilyen eltolódás már nem lesz. A foglalkozási ártalomnak nem kitett dolgozóknál az éves időszakos orvosi vizsgálatot az igényeknek megfelelően végezzük, kivéve a röntgenvizsgálatot, amely minden magyar állampolgár részére évente egyszer kötelező. Jelenleg is dolgozunk azon, hogy az időszakos orvosi vizsgálatok tartalmi részének eredményességét fokozzuk.— Az új Fogtechnikai La- bor teljes kapacitással való működése a közeli hónapokban várható, amelytől azt várjuk, hogy az érintettek közvetlenül is érezni fogják a munkák időben és minőségben történő javulását. A magánrendelésekkel kapcsolatos észrevételeket kérem mindenkor konkrétan hozzám bejelenteni, hogy a szükséges intézkedést megtehessem.

Versenyfelhívás
A Kommunista Ifjúsági Szövetség megalakulásának negyedszázados évfordulóján a Szolgáltató üzem Petőfi Sándor KISZ-szervezetc versenyfelhívással fordult az üzem fiataljaihoz.A KISZ-alapszervezetek számára meghirdetett verseny célja, hogy a fiatalok aktívan, kezdeményező módon segítsék elő az üzem gazdasági tervének maradéktalan teljesítését. Szakmai, politikai ismereteik bővítésével, szabadidős tevékenységük tartalmasabbá tételével méltóképpen köszöntsék a KISZ zászlóbontásának évfordulóját.A legjobb három KISZ-alapszervezet értékes díjakat nyerhet (ingyenes autóbusz belföldi, illetve baranyai kiránduláshoz, pénzjutalmak stb.).A verseny értékelésére 1983. január 15-én kerül sor.

Az MTV Körzeti Stúdiójának 
márciusi programja2-án 20,00 órakor: A pa- lotabozsoki kórus éneke (az Unser Bildschrim kulturális melléklete, 2. program).11-én 18,45 órakor: Sorstársak (ism., 2. program).11- én 19,05 órakor: Unser Bildschrim 3. (2. program).12- én 17,55 órakor: Egyetemi tanárok — fegyverrel. Riportfilm az orvosegyetem munkásőreiről.13- án 8,45 órakor: Unser Bildschrim 3. (ism.).

18-án 19,05 órakor: NnsEkran 3. (2. program).20-án 8,50 órakor: Nas Ekran 3. (ism.).

A Ságvári Endre
Művelődési Ház
márciusi programjából

1-től: Ságvári Stúdiógaléria 
— A Bóbita Bábszínház kiállí
tása. Megtekinthető március 21- 
ig 9,00—21,00 óra között.

1- én 10,00 és 19,00 órakor: 
Hétfő Esték a Ságvariban — 
Sikerfilmsorozat. Családi össze
esküvés.

2- án 10,00 órakor: Munkás- 
akadémia — Istenátka-e a pa
nel? Előadó: Tillai Ernő Ybl- 
dijas építészmérnök.

4- én 19,00 órakor: Kaviár és 
lencse. — PNSZ Kamaraszínhá
zának előadása.

5- én 16,00 órakor: Szocialista 
brigádklub. — Furcsa szomszé
dunk Románia. Előadó: dr. lg" 
lói Zoltán, az MTI főmunkatár- 
sa. A Kísérleti kutatási és au
tomatizálási üzem Magyar- 
Szovjet Baráti Társaság ren
dezvénye.

19,00 órakor: Ne lopj — any- 
nyit. — A PNSZ Kamaraszín
házának előadása.

C-án 15,30, 17,30 és 19,30 óra
kor: Mozi — A Koppányi aga 
testamentuma.

5 A Kutató-mélyfúró üzem és
. a Szolgáltató üzem körül 

felszaporodtak a pcrkolácios 
dombok. Ezek nagyban szeny- 
nyezik a levegőt. A dolgozók 
nagy része ismeri a lehető leg
kisebb dózis távlati veszélyes
ségét is. Mi nem perkolációs 
dombról beszélünk, hanem élő 
temetőről — jelzik a dolgozók.A kérdésre Varga Mihály- a biztonságtechnikai önálló osztály vezetője válaszolt.— 1980 őszén több sorozatban (száraz időben, esős

20-án 16,20 órakor: társak 3. Sors-23-án 18,30 órakor: non Krónika 3. Pan-30-án 20,20 órakor : Ri-
portfilm a zalai fazekasokról (2. program).5-én és 19-én 18,00 órakor: Ablak.

17,00 órakor: Szocialista bri
gádklub — Nőnapi rendezvény 
a III. sz. bányaüzem Eötvös 
Loránd brigádjának szervezésé
ben.

7- én 15,30, 17,30 és 19,30 óra
kor: Mozi — Uvegtörők.

8- án 19,00 órakor: Hétfő Es
ték a Ságvariban — Hangver
seny a JPTE Tanárképző kara 
szólistáinak kamarazenekará
nak és kórusának közreműkö
désével.

9- én 16,00 órakor: Istenátka-e 
a panel? — Előadó: Tillai Ernő 
Ybl-díjas építészmérnök.

10- én 19.00 órakor: Ne lopj 
— annyit — a PNSZ Kamara
színházának előadása.

11- én 16,00 órakor: Szocialis
ta brigádklub — Furcsa szom
szédunk Románia. Előadó: Ig- 
lói Zoltán, az MTI főmunkatár- 
sa. A Kísérleti kutatási és au
tomatizálási üzem részére.

13- án 15,30, 17,30 és 19,30 óra
kor: Mozi — Sólo Sunny.

14- én 15.30, 17,30 és 19,30 óra
kor: Mozi — Mégis meglátod 
az eget.

időben, szeles időben) végeztünk radioaktivitás méréseket a perkolációs dombok közelében a Szolgáltató üzem kerítése mentén, annak megállapítására, hogy milyen hatással vannak a dombok a környező levegőre. A mérésekből azt állapítottuk meg, hogy a kerítés mentén a levegő radioaktívanyag tartalma messze az alatt a szint alatt van, amit az ÁBBSZ XVI.

Vállalatunk vezérigazgatója levelet kapott Dr. Szi- 
lasi Annától, a Pécs városi Tanács osztályvezetőjétől, melyet az alábbiakban közlünk:„A Tímár utcai Szociális Otthon 70 idős lakója nevében köszönetét mondok azért a gyors, lelkiismeretes társadalmi munkáért, amelyet vállalatuk építési részlege dolgozóinak szocialista kollektívája végzett.A Tímár utcai Szociális Otthon felújítása során szükségessé vált a konyha leállítása, az alagsori földcsere és csatornarendszer javítása.Az otthon lakói magas életkoruk következtében fokozott gondoskodásra szorulnak, megbetegedéseik miatt többféle diétás étrendet (cukorbeteg, epe- és májbeteg, vesebeteg, diéta
Jóbarátunk 
a könyv

Egymillió hetvenkétezer 
forint értékben vásároltak dolgozóink könyveket a Művelt Nép Könyvterjesztő Vállalat munkahelyi könyv- terjesztőinél 1981-ben. Az elmúlt év második felében a vásárlók kérésére a könyv- terjesztő, hanglemezek és
Könyvajánlás
SZAVVA DANGULOV: DÖNTÖ HÓNAPOKA hazánkban is jól ismert szerző diplomáciatörténeti regénytriológiájának harmadik kötetében a Szovjetunió életének egyik legbonyolultabb, történelmileg rendkívül fontos szakaszát örökíti meg. Az 1944 végétől 1945 közepéig lejátszódott események állnak a mű középpontjában. A szovjet csapatok ekkor fogtak hozzá a hitlerista hadigépezet teljes szétzúzásához. Az államférfiak és az antifasiszta koalícióban résztvevő szövetséges hatalmak diplomatái pedig megkezdték tü-
fejezete megengedhetőnek tart. A perkolációs domboktól távolodva — az atmoszférában végbemenő nagymértékű hígulás miatt a levegő radioaktívanyag tartalma még kisebb.— A perkolációs dombok és az üzem közé telepítendő erdősáv — pormegkötő képessége révén — tovább csökkenti majd a perkolációs dombokról az üzem területére jutó port.

stb.) kell számukra biztosítani, amely a betegek ellátása során elengedhetetlen követelmény, ilyen igényt azonban a vendéglátó egységek nem tudnak kielégíteni.Ezért vált szükségessé a konyha felújítása tartamára az ideiglenes konyha létrehozása a Kisfaludy u. 4/1. sz. alatt, amelyhez az Önök segítőkész kollektívájától kaptunk hatékony támogatást.Köszönöm Igazgató Elvtársnak, hogy lehetővé tette a Szolgáltató üzem Asztalos János szocialista brigádnak a soronkívüli munka elvégzését, kérem tolmácsolja köszönetemet a brigád felé, akik az idősek évének első napjaiban már tanúságot tettek magasfokú szocialista humanizmusukról. Dr. Szilasi Anna”

műsoros kazetták forgalma- 
zásával is próhálkn’znk A»új kezdeményezést nagy örömmel fogadták dolgozóink. A legtöbb könyvet és hanglemezt a II. sz. bányaüzemben, az ÉDt)-ben és a IV. sz. bányaüzemben árusították.

zetes tárgyalásaikat arról, hogyan kell átformálni a világot a háború után.Ebben a politikai eseményekkel zsúfolt légkörben végzik, igen kényes összetett munkáikat, a regény hősei a különféle rendűrangú — diplomaták —• nagykövetektől titkárokig. A témakört alaposan ismerő író a dokumentumok hitelességével és a művészet atmoszféra teremtő erejével jeleníti meg életüket, a szolgálatban és otthonukban, külföldön és hazai tájakon.
TÜZELÖAKCIÓ

Értesítjük dolgozóinkat, hogy 
a kedvezményes tüzelőakció ez 
évben is beindult. Utalvá
nyok igényelhetők az üzemek 
munkaügyi csoportjainál. Az 
utalványok 600 és 900 forintos 
értékben kerültek forgalomba.
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Bányamérnöknek lenni 
szép hivatásLapunk előző számában jeleztük, hogy részletesebb tájékoztatást adunk dr. Patvaros Józsefnek, a Nehézipari Műszaki Egyetem bányaművelési tanszék professzorának írásáról, melyet kivonatosan az alábbiakban közlünk.A földkéregben található ásványi kincsek kiaknázása minden korban az emberi társadalmak fejlődésének egyik legfontosabb alapfeltétele volt. Napjainkban, amikor a gyors technikai haladás eredményei kulturált életünk létfeltételei, még hatványozottabban fontos az energiahordozó és egyéb hasznosítható ásványi nyersanyagok gazdaságos kibányászása.A különböző térbeli és földtani adottságú ásványtelepek kitermelése, külfejtése, mélyműveléses víznívó alóli, illetve fúrólyukas bányaművelési technológiai rendszerek segítségével lehetséges.A mélyműveléses bányászatban aknák és különböző térbeli elhelyezkedésű vágatok, valamint keskeny, illetve széleshomlokú fejtésmódok segítségével válik lehetővé az eltérő földtani kifejlődésű ásványtestek (telepek, telérek, töm- zsök, lencsék stb.) kitermelése. A gépesítés és az automatizálás eredményeként ezzel a bányaművelési rendszerrel már több mint ezer méter mélységből történik az ércek és a szén kiaknázása.A bányászati felsőoktatás feladatai:A bányászatban, mint a sokféle ásványi nyersanyagok kitermelését biztosító iparágban a kutatási, tervezési és termelésirányítási feladatok a különböző szakirányban képzett bányamérnökökre hárulnak.Bányászati szak: mélybányászati szakirány, ásványelőkészítési szakirány.Bányagépészeti és bányavillamossági szak. Műszaki földtudományi szak: bányászati geológiai ágazat, hidrogeológiai-mérnökgeológiai ágazat, geofizikai ágazat.Kőolaj- és földgázipari szak: olajbányászati ágazat, gázipari ágazat.Az egyes bányamérnöki szakok képzési rendje és feladatköre nagyon tömören a következőkkel jellemezhető.A bányászati szak mélybányászati és külszíni bányászati szakirányán végzett mérnökök feladata a mélyműveléses és külszíni

Valamikor tavaly nyáron történt. Vendégek jártak az egyik bányaüzemünkben, ha jól emlékszem Tatabányáról. Vagy egy tucat jól megtermett bányászfiatal, az ottani technikum hallgatói jöttek ismerkedni az urán- bányászattal.A fürdőmester végignézett rajtuk, aztán elkezdte osztani a védőruhákat. Jól bánunk mi a vendégekkel, így természetesen valamennyien vadonatúj „öltönyt” kaptak. Még a címke is rajtuk éktelenkedett. Ezek a fiúk — látszott rajtuk — nem először öltöttek bányászruhát.Már a kobakokat osztotta ki a fürdős, amikor mellé lépett az egyik jó 190 centis, közel egymázsás vendég.

bányák telepítése, a termelőmunka gazdaságos megszervezése és irányítása. Tanulmányuk során megismerkednek a szén, érc, vegyesásvány föld alatti és külszíni feltárásának és kitermelésének leghatékonyabb módszereivel, valamint a bányaméréssel kapcsolatos alapvető feladatokkal. Szaktudásuk alapján foglalkoznak a bányászati műveletek technológiáival, a bányabiztonsággal, valamint a termelési és szállítási folyamatok gazdasági és üzemszervezési kérdéseivel.A Bányagépészeti és bányavillamossági szakon végzett mérnökök, bányászati, gépészeti és villamossági ismereteik birtokában, a bányászat minden területén a gépészeti tervezés és üzemeltetés, valamint a villamos üzemeltetés feladataival foglalkoznak.A műszaki földtudományi szakokon végzett mérnökök foglalkoznak az ásványi nyersanyagok felkutatásával, azok ipari jelentőségének meghatározásával és a termelő üzemekben a nyersanyag elhelyezkedésének pontos megismeréséhez szükséges földtani munkákkal.A földtudományi szak egyes ágazataiban végzett mérnökök az egyetemi képzés során mélyebben a bányászati geológiával, a hid- rogeológiával és mérnökgeológiával, valamint geofizikával ismerkednek meg. Ez a széles körű szakmai ismeret a földtudományi szakon végzett mérnököket alkalmassá teszi a bányabiztosítás tervezésére, a bányaveszélyek előzetes megismerésére és a mérnökgeofizikai munkák ellátására.Az olaj- és a gázipari mérnökök végzik az olaj- és a gázlelőhelyek kitermelését, a csőtávvezetékek kiépítését és azokon keresztül a szénhidrogének szállítását.Bányászatunk távlati fejlődési lehetőségei:A nemzetközi statisztikai adatok szerint hazánk az ásványi nyersanyag készletekkel közepesen ellátott országok táborába sorolható. Néhány ásványi nyersanyag (bauxit, mangán, vegyesás
Védőruha-kísérletFelejthetetlen látványt nyújtott a hónaljig érő nadrágban. Élcelődve megkérdezte: — Mondja mester, ebben a bányában óriások dolgoznak?A fürdőmester ugyanolyan komolyan: — Látná ezt a ruhát a harmadik mosás után. A tízéves unokámnak rövid volna.A fürdőmester nem járt messze az igazságtól. A nálunk használt védőruhák sajnos — egyébként a szénbányászoknál is ilyet használnak — minden mosásnál összemennek. Mire elhasz

ványok) készletének tekintetében azonban előkelő helyet foglalunk el.Reális becslés szerint a hazai bányászat a növekedő nyersanyag-igényeinknek közel ötven százalékát biztosan ki tudja elégíteni az ezredforduló táján is.A már folyó, illetve egyre jobban kiteljesedő mély- bányászati fejlesztések a saját forrású energiahordozóval történő biztos ellátottságot adják. Az igen jelentős lignitvagyonunkra gazdaságosan telepíthetők külfejtések.Ércbányászatunk tekintélyes ércvagyonnal rendelkezik, amelyre alapozva a kitermelés üteme a világpiaci kereslethez rugalmasan alkalmazkodva alakítható ki.A népgazdaság ásványi nyersanyag-igényeinek ismeretében bizton állítható, hogy a legkülönbözőbb bányászati ágazatok lendületes műszaki-tudományos fejlődése várható.A különböző bányászati ágazatok nagyszabású fejlesztési tervei azonban csak tehetséges és fiatalos hévvel dolgozó műszaki gárdával valósíthatók meg. Ezért az utóbbi években a bánya- mérnöki kar a bányászat igényeihez igazodva felemelte a felvételre kerülő bányamérnök-hallgatók létszámát.A bányamérnökképzés tanulmányi körülményei:A Nehézipari Műszaki Egyetem Miskolc belvárosából a tapolcai üdülőövezetbe vezető út mellett, festőién szép környezetben helyezkedik el. A tanulmányi épületeken kívül, a kollégiumok és a kulturált élet- körülményeket biztosító intézmények is szervesen az egyetemhez tartoznak.Hallgatóink több mint 80 százaléka kollégiumokban lakik. Hallgatóink ápolják és továbbfejlesztik a bányamérnökképzés többszáz éves múltja alatt kialakult hagyományainkat. A felsőbb évesek segítik új társaik beilleszkedését. A képzés során olyan barátságok szövődnek, amelyek végigkísérik mérnökeinket egész pályájuk során.A jövendő bányamérnökeire igen nagy szükség van. Ennek egyik megnyilvánulása az is, hogy hallgatóink igen kedvező feltétellel köthetnek társadalmi ösztöndíjat a bányavállalatokkal, illetve a végzéskor nagyszámú álláshely közül a számukra legkedvezőbbet választhatják.

nálódnak, alaposan megrövidülnek.Ez nemcsak a bányaüzemeknél, de a külszínieknél is régi probléma. A vállalat vezetői régóta keresik a megoldást. Az évek óta folyó próbálkozások most már eredménnyel kecsegtetnek. Az Ércdúsító üzem tavaly próbaképpen vásárolt hat darab úgynevezett olajbányász védőruhát. Ezeket kiadták kihordásra és olyan jó tapasztalatokat szereztek, hogy döntés született: még ez évben — próbaképpen — még ezer darabot vásárol a vállalat.

25 eves a munkásőrség

Munkásőrök között. Balról, jobbra: Gáspár Pál, Benedek Vilmos, Sudár László, Tompa István, Szabó János, Lesnyik Gyula és Cser János. Szabó Győző felvételeA városi munkásőr zászlóalj harmadik századának negyedik szakasza nyerte el az elmúlt kiképzési év legjobb szakasza címet. E cím azt jelenti, hogy a század és a zászlóalj legjobbjai is ők lettek.A munkásőrség harmadik századának negyedik szakaszát a III. sz. bányaüzem dolgozói alkotják. Az üzemben Cser János pártbizottsági titkártól, Csáti Imre századparancsnoktól, Bene
dek János szakaszparancsnoktól és Lesnyik Gyula rajparancsnoktól kérdeztük, hogy a munkásőrség egy ilyen kis közösségének mi adja azt a pluszt, amivel egy zászlóaljon belül első lehet.Ha meggondoljuk ugyanis, nem lehet akármilyen dolog helytállni a mindennapi munkában, végezni a vállalt társadalmi megbízatásokat, s mindezek mellett úgy munkásőrnek lenni, hogy összességében a feladatokat a legjobban teljesíteni.— Ahhoz, hogy a szakasz első legyen — mondja a századparancsnok — az kellett, hogy az 1981-es kiképzési évben rögzített feladatokat maradéktalanul jól hajtsa végre. Ez nemcsak a szakasznak, hanem megítélésem szerint az egész századnak is tükrözi a munkáját. Sőt, az elért cím a zászlóaljon belül a szakasz mellett rangot ad a századnak is.— A munkásőrnek nem-
Ezeket az overálokat és dzsekiket az ÉDU-ben osztják majd ki.Az olajbányász védőruhákról Moizs Rezsővel, az ÉDU üzemvezető-helyettesével beszélgettünk.

— Milyen előnyei vannak 
az új védőruhának?— Elsősorban az, hogy Mig megy össze a mosásban, a baleseti előírásoknak is inkább megfelel — és ami egyáltalán nem mellékes — esztétikailag is előnyösebb. Ma már a dolgozók sokat adnak arra, hogy ne akárhogy nézzen ki a ruhájuk.— Hol gyártják ezeket a 
védőruhákat?— Az alapanyagot Győrben készítik és a Szentlőrinci ÁFÉSZ-nél varrják a ruhákat. Eddig több szövet-

A legjobb szakasz 
a III. számú 
bányaüzemé
csak abban kell pluszt adnia — szól a szakasz Il-ik rajának parancsnoka —, hogy teljesíti a feladatot, hanem szerintem a munkában is.— El is várják ezt az emberek — veti közbe a szakaszparancsnok — igaz, amikor jelentkeztünk munkásőrnek, tudtuk mit vállaltunk, s azt is, hogy mik a velünk szembeni elvárások. Az, hogy elnyertük a legjobb szakasznak kijáró címet, azzal is magyarázható, hogy az elmúlt év elején az évforduló tiszteletére a századon belül a szakaszok sokkal nagyobb odaadással készültek.— Nem lehet ezt csak a 25 éves évfordulóval magyarázni — kapcsolódik a beszélgetésbe a pártbizottság titkára —, hiszen az elnyert cím nem egy, hanem több év munkájával mérhető. A szakaszban nagyszerű a kollektív szellem, s igen erős az egyűvétarto- zás érzete. Az is ide tartozik, hogy a szakasz nagy gondot fordít az utánpótlás biztosítására. Ügy, hogy a
kezettel is tárgyalt a vállalat, de az ezer darab olyan kis tétel, hogy nehéz gyártót találni, arról nem is szólva, hogy kis szériában többe kerül. De az már csaknem bizonyos, hogy a harmadik negyedévben a kísérletet meg lehet kezdeni. Úgy tervezzük, hogy mintegy 250 főnek adjuk ki a ruhákat, elsősorban azoknak, akik a technológiai folyamatban dolgoznak.A kísérlet majd eldönti, hogy érdemes-e 30—40 százalékos többletköltséget vállalnunk — ennyi a különbség az eddig használt és az új ruhák ára között — és amennyiben beválik a többi üzemben is sor kerülhet az alkalmazására — mondta az üzemvezető-helyettes.Nógrádi Gábor

leszereltek helyébe hasonló hozzáállású, politikailag felkészült és elkötelezett emberek kerüljenek.— Szakaszunk elért eredményének — veszi vissza a szót a szakaszparancsnok — úgy gondolom, köze van ahhoz is, hogy rajtuk,: a parancsnokokon keresztül a személyi állománynak jó a kapcsolata az üzemi párt- szervezettel, illetve' az alapszervezetekkel.— Hozzá tenném — mondja a rajparancsnok —,'hogy nem csak a pártvezetéssel, hanem a gazdasági és a társadalmi vezetéssel is jó a kapcsolatunk, mint munkásőröknek. Ez a tény mindig is jó hangulatot teremtett, úgy a rajban, mint a szakaszban. Az emberek iránti érdeklődés mindig is jóleső, különösen ha az ember a gyakorlaton a sárban csúszik, s látja, de elég ha csak tudja, hogy a közelben ott vannak a munkahelyi vezetők.— Amikor a lőtéren vagyunk — mondja a századparancsnok — nem azt nézzük, hány óra van, hogy mikor indulunk haza, hanem azt, hogy ha mar itt vagyunk, eredményesek legyünk.— Hát ez az — szól közbe a pártbizottság titkára — a munkásőrség nem hobbi, nem időeltöltésre szánt valami, hanem az átlagon felüli rendszer melletti elkötelezettség egy formája. Mindezek mellett a szakasz kiválóságát az is fémjelzi, hogy gazdasági munkavégzését már több mint egy évtizede az üzemvezetés csakis pozitívan értékeli.— Szeretnénk a szakasz egységét — mondja .Benedek János — és összefőrott- ságát továbbra is megőrizni. Az elkövetkezendőkben célunk, hogy a feladatok teljesítésekor a min.öség irá- nyában támasszunk magunk elé nagyobb követelményeket. Veress Taiiiás
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Már csak 
a Központ 
veretlenNagy a nyüzsgés a s’.álló asztalitenisz termében Egymás után érkeznek a Bányász Kupa csapatbajnokság résztvevői. * Elsők között a bajnokcsapat játékosai, majd őket követi a Kís.- kut. és a IV. üzem. valamint a többi együttes.Mielőtt még elkezdődne a bajnokság, a versenyzők ki. sebb csoportokban beszélgetnek.^ Végül megszakad a tere-fere és elsőként a Központ—Kis.-kút. találkozóra kerül sor. A kískutasoknak nem sok esélyük van a bajnokkal szemben, de ők bátran felveszik a versenyt még akkor is, ha az asztal túlsó felén olyan játékosok állnak, mint Bárány, Jobb és
Játsszon
velünk!
Második
fordulóAz első forduló 13+1 találata a következő: x, 2, x, 2, x, 2, x, 1, x, 2, 1, 2, x, +1: 1.

1. Az Olaszországban ren
dezett VB melyik csapata 
végzett a harmadik helyen?1 Spanyolország x Németország2 Ausztria

2. Melyik napon volt a 
második labdarúgó világ- 
bajnokság döntője?1 június 10. x július 10.2 június 7.3. Ki nyerte az 1934. évi 
labdarúgó világbajnoksá
got?1 Csehszlovákia x Olaszország2 Brazília

4. Ki volt az 1934. évi 
VB döntőjének játékvezető
je?1 R. Mércétx A. Beranek2 I. Eklinq5. Hol rendezték a har
madik labdarúgó világbaj
nokságot?1 Brazília x Svájc2 Franciaország6. Ki ellen játszotta első 
mérkőzését a magyar válo
gatott a harmadik VB-n?1 Svájcx Holland-India2 Franciaország7. Mi volt a Magyarország 
—Svédország 1938. évi VB-
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középdöntő mérkőzésének 
végeredménye?1 4-2 x 5-12 4-18. Mikor volt az 1938. évi 
VB-döntö napja?1 június 16. x június 19.2 július 19.9. Ki nyerte a harmadik 
labdarúgó világbajnoksá
got?1 Brazília x Uruguay2 Olaszország

10. Hányadik helyen vég
zett a magyar válogatott az 
1938. évi VB-n?1 harmadik x negyedik2 második

11. Ki volt a magyar csa
pat szövetségi kapitánya 
1938-ban?1 Gallowich T. x Dr. Dietz K.2 Sebes G.

12. Ki vezette az 1938. 
évi VB-döntő mérkőzését?1 II. Wütrich x J. Langenus2 G. Capdeville13. A magyar válogatott 
1982-ben a spanyol Elche 
városában játssza csoport- 
mérkőzéseit. Mi a stadion 
neve?1 La Romaredax Nuevo Estado Altabix2 Luis Casanova13+1. Melyik évben ala
pították az El Salvador lab
darúgó szövetségét?1 1930. x 1935.2 1946.Beküldési határidő: március 10.

NÉV:Munkahely:
Lakcím:

Zagyva Lászlóné és Kálmán Arpádné, a Kutató-mélyfúró üzem csapatának tagjai. Egyed Imre felvételea negyven éves aktív versenyzéstől visszavonult Ra- goncsa. Az eredmény mégis egyértelmű volt, Vado- sék nem győzhettek a jobb ellen.A levonulók helyébe a IV. üzem és az újjászervezett PMSC játékosai léptek. A papírforma szerint nem tűnt egyértelműnek a mérkőzés kimenetele, mégis a PMSC könnyed játékkal fektette kétvállra ellenfelét. Bo- gyaiéknak meg kellett hajolniuk a nagyobb tudás előtt.Nem járt szerencsésebben a Kutató-mélyfúró sem az SZMT elleni találkozón. A szakszervezeti csapat rövid idő alatt 5-0-ra elhúzott. A Szolgáltató csapata szabadnapos volt ezúttal, de nem így a második fordulóban. Ellenfelük a jó formában levő SZMT volt, akik most nem kerülték el a súlyos vereséget.
HÍREKA PELLÉRDI víznyerő területen a Pécsi Vízművek megrendelésére a Kutatómélyfúró üzem két vízszint- megfigyelő fúrást mélyít. Az itt mért vízszintadatok segítségével figyelemmel lehet kísérni a vízadó rétegek leterheltségét és a vízkészletek változását. Ezáltal tervszerűbbé tehető a Pécs város vízellátásában fontos szerepet játszó pellérdi vízműterület igénybevétele.A KUTATÓ-MÉLYFÚRÓ üzem műszaki fejlesztési tervének megfelelően több új gépet kapott. így a nagy- átmérőjű vízfúrások mélyítéséhez 2 darab URB—3AM a közepes mélységű kutatófúrásokhoz 3 darab UKB típusú gépkocsira szerelt fúróberendezés érkezett.Mindkét géptípus 500 méter mélységig alkalmazható Emellett a megszigorított környezetvédelmi előírásoknak megfelelően 2 darab Prága típusú szippantókocsit is beszerzett az üzem, melynek a fúróberendezéseknél elhasznált iszapok elszállítását és veszélytelen helyen történő lerakását teszi lehetővé.A KUTATÓ-MÉLYFÚRÓ üzem könyvterjesztője 1981- ben 72 ezer forintot forgal

A harmadik és negyedik forduló után alaposan szét- rázódott a mezőny. A dobogóra esélyes csapatok keresztbe verték egymást, míg a Központ minden mérkőzését megnyerte.Közben elkezdődött a női bajnokság is. A bajnoki címre esélyes csapatok közül a Központ három mérkőzés után veretlenül áll az élen, második a Szolgáltató, mely egy mérkőzéssel kevesebbet játszott, őket követi négy ponttal lemaradva a Kutató-mélyfúró csapata. A két III. üzemi együttes még nem szerzett pon
tot.Az eddig lejátszott mérkőzések alapján megállapítható, hogy a Bányász Kupa csapatbajnokság színvonala erősödött, kiegyenlítettebbé váltak az erőviszonyok, az új játékosok beállítása növelte a bajnokság rangját. Kovács Miklós

mazott. Ez 120 vásárló között oszlott meg. A legtöbbet vásárló üzemi dolgozó 3180 forintot költött könyv- beszerzésre.

A' nagy havazás elmúlt, de a fiatalok továbbra is élvezik a téli sport örömeit.Keller Gábor felvétele

Rejtvényünk vizsz. 1., folytatva függ. 14. és 32. sorában Jo
seph Joubert francia író egyik aforizmáját rejtettük el. Meg
fejtésül az aforizmát kérjük beküldeni a szerkesztőség címé
re 198!. március 10-ig. A helyes megfejtők között könyveket 
sorsolunk ki.

Vízszintes: 14. Férfinév. 15. 
Íróeszközök. 16. Becézett Aran
ka. 17. Szírt. 19. Kicsinyítőkép
ző. 21. Azonos mássalhangzók. 
22. Ideiglenes nyugta. 23. Épü
let. 25. A vízsz. 19. párja. 27. 
Arra a helyre. 28. B.L. 29. Tró
pusi növény. 31. Szarvasmarha 
hímje. 33. Kettős mássalhang
zó. 34. Nagy edény. 35. Ablak 
mássalhangzói. 37. Japán tár
sasjáték. 38. A Tisza mellék
vize. 39. Nátrium. 41. Helyez. 
43. Pest megyei községbe való. 
46. Az ábécé kezdete. 47. Sál 
betűi. 49. Község a nyíregyházi 
járásban. 51. Fülével érzékel. 
53. Ruha része. 55. A magyar 
reneszánsz költője. 57. Egyik ol
dal. 58. Mutató névmás. 59. Köz
ség Heves megyében. 61. Római 
ötszázegy. 62. Verslcellék. 63. 
Kis patak. 64. Akadály. 66. Vízi
növény. 67. E.K. 68. Vasötvözet. 
70. Kényelmesen járkál. 72. Visz- 
szaás! 73. Testrész. 74. Kötő
szó. 76. Szerb. 77. A juh hímje. 
78. Római kettes. 81. Folyó a 
Szovjetunióban. 83. Hálával em
legető. 84. Zúdít. 86. Amely idő
ben. 89. Hintett. 90. Beteges.

Függőleges: 2. Kart karba ölt. 
3. Bizánci szentkép. 4. Sampon 
fele. 5. Mint vízsz. 81. 6. Fél 
atom! 7. Több mint kellene. 
8. Férfinév. 9. Ezerötven római 
számmal. 10. Tejtermék. 11. In
díték. 12. Igen — németül. 13. 
Művészet — latinul. 18. Ollós 
állat. 20. Női név. 23. Gyorsan 
beszél. 24. Lócsemege. 26. A.B. 
27. Eszes. 29. Veszteség. 30. Ol
dalhajtás. 33. Szedi a lábát. 36. 
Királyi kincstárnok. 40. Nyu
galomban van. 42. Szatirikus 
műsor. 44. Végtelen basa. 45. 
I.H. 48. A.E. 50. Kosár. 52. A. 
B. 54. Bárium. 56. Férfinév. 60. 
Európai főváros. 65. Közterület. 
68. Angolna — németül. 69. Fo
lyadék. 71. Nyit. 72. Magával 
ragadó. 75. Sokára. 77. Mérgező

gáz. 79. Folyó Ausztriában. 80. 
Mutatónévmás. 82. Rúd alakú 
eszköz. 83. Esőben álló. 85. Nö
vény része. 86. Americium. 87. 
Határozórag. 88. Rádium. 89. 
Saját kezűleg.

Juhász Károly

Lapunk február 1-i számában 
közölt keresztrejtvény helyes 
megfejtése:

Csend volt. Meleg csend. 
Sűrű, nyugtató.
Az órainga lengett.
Hullt a hó.

Könyvjutalomban részesültek: 
Magyari Lajosné (7633 Pécs, 
Ybl M. u. 7/1. I. e. 6.), Mátyás 
Józsefné (7673 Kővágószőlős, 
Dózsa György u. 16.), Bartha 
József (7695 Mecseknádasd. Dózsa György u. 3.).

AZ UTAZÁSI IRODÁK
ajánljak

1982. március 18—28-ig kerül 
sor az Utazás ’82 kiállítás meg
rendezésére Budapesten, a Nép
rajzi Múzeumban.

A kiállításon résztvevő uta
zási irodák, idegenforgalmi hi
vatalok kedvezményes túrákat, 
programokat ajánlanak majd a 
látogatóknak, melyekre az ér
deklődök a helyszínen befizet
hetnek.

Az ajánlatokat, hétvégi prog
ramokat a szervezők úgy állít
ják össze, hogy minden réteg, 
korosztály megtalálja a szá
mára legmegfelelőbbet: lesznek 
hétvégi túrák, programok szo
cialista brigádoknak, iskolák
nak, családoknak.



Lapunk előző számában már hírt adtunk a Baranya megyei párt-végreliajíóbizottság vállalatunknál tett látogatásáról. Képeinken: Vendégeink meg
n T\r „r, i,o i,ncko — o kán író mólvón Pirák Zoltán és Csöndör László felvételei

ívjuk egészségünket, testi épségünket

A balesetelháritási
tevékenység közügy

XIX. ÉVFOLYAM 6. SZÁM ARA: 1,80 FORINT 1982. MÁRCIUS 15.

„Hűség a néphez, hűség a párthoz!”

25 éves a KISZ
krw1 z ellenforradalom leverése után a Magyar For- lüűahni Munkás—Párását Kormány a Ma-

“■'* gyár Szocialista Munkáspárt megkezdte a for
radalmi erők tömörítését. Az újjáalakult párt fontos 
feladatának tartotta a fiatalok felvilágosítását.

Vállalatunknál ’már 1956. november 4-én rendezte so
rait a párt. Az intéző bizottság határozatát végrehajt
va megkezdődött a „fejekben levő zűrzavar tisztázása”, 
s november—december hónapban kommunista sejtek
ből megalakult a MAFISZ 68 fővel. 1957 januárjában 
már 100-^s létszámmal dicsekedhetett vállalatunk.1957 februárjában a párt KB intéző bizottsága egy értekezletet tartott, melyen részt vett vállalatunk képviseletében Futács Kálmán, vállalatunk első KISZ-tit- kára is. Futács Kálmánt 1958 augusztusában megválasztották a KISZ vállalati bizottsága titkárának. Ezt a funkciót 1962. január 1-ig töltötte be. Az értekezleten elhangzott, hogy egy, az MSZMP irányítása alatt működő Kommunista Ifjúsági Szövetséget kell létrehozni. A felhívás alapján hozzákezdtek az alapszervezetek kialakításához. Az idősebb párttagok segítségével sikerült az elsők között létrehozni Baranya megyében, itt nálunk a KISZ-t, közel 200 fős taglétszámmal.Március 21. után, amikor a KISZ Országos Szervező Bizottsága összehívta a KISZ zászlóbontó gyűlését, vállalatunknál már KISZ- szervezetek megalakításáról lehetett beszámolni. A magyar ifjúsághoz szóló felhívás nyomán sorra szerveződtek az üzemi KlSZ-szer- vezetek: az I. sz. bányaüzemben Vámosi Mátyás, aII. sz. bányaüzemben Kilin- 

cses István, míg a Központban Fers Antal KlSZ-titká- rok irányításával.Az újjáalakult ifjúsági szövetség legfontosabb feladata volt a politikai konszolidáció támogatása, az ellenforradalmi károk hely

reállítása, a gazdasági élet fellendítése.Hogyan valósult meg mindez? 1957 tavaszán a Ságvári Endre Központi KISZ-alapszervezet tagjai eljártak az egyetemre felvilágosító munkát végezni. Részt vettek fiataljaink április 4. és május 1. méltó megünneplésében. 1957. május 19-én egy szép kezdeményezés látott napvilágot, a fúrási üzemben megalakult az első KISZ-brigád. Munkájukat nagy lelkesedés és odaadás kísérte, néha napi 12—14 órát is dolgoztak a toronynál és júliusban már 116 százalékos teljesítményt értek el. Harcuk a KISZ-toronyért nem volt hiábavaló, 1958-ban már Cserkúton és Bakonyán is egy-egy torony neve mellé odakerülhetett: KISZ-to- rony.Az I. sz. bányaüzem fiataljai a rohammunkák támogatására külön KlSZ-vá- gatot kaptak. A vágathajtó KISZ-brigádok közül az elsők és legkiemelkedőbbek a 120-as szint keleti főszállító vágatán dolgozó Szabó And
rás és a 40-es szint keleti főszállító vágatán dolgozó 
Orbán György vágathajtó brigádja. A fejtési brigádoknál kialakult versenyben 
Panta Antal 1. sz. brigádja és Nagy László 32-es brigádja emelkedett ki.A moszkvai VIT fesztiválon 1957. július—augusztus hónapokban vállalatunkat 3 KISZ-vezető képviselte. Az

I. sz. bányaüzemből Molito- 
rics István KISZ vezetősí”’ tag, a Központból Oláh Sán
dor és Futács Kálmán. A VIT tiszteletére „VIT műszakokat” teljesítettek fiataljaink, például a gépműhely kiszesei plusz műszakot tartottak 96 fő részvételével.A KISZ sportfelelősök aktív szervezésében több szakosztály hasznos, jó szórakozást nyújtott az ott sportoló fiatalok részére. 1957 nyarán az I-es üzem kiszes'ei felvették a kapcsolatot csehszlovákiai fiatalokkal csereakciók lebonyolítására. Ugyanezen év szeptember 1- re, a VII. bányásznapi ünnepélyre jelent meg az első újságunk, KISZ-Híradó néven. A KISZ első országos értekezletét, mely nagy jelentőségű volt vállalatunk ifjúsági mozgalmának életében, 1957. október 25-én tartották. Az értekezlet „együtt az ifjúság tömegeivel a szocialista Magyarországért” jelszó megvalósítását tűzte fő feladatul.A szervezeti életben 1958- ban nagy változás történt, április 25-én megválasztották a vállalati KlSZ-bizott- ságot 27 fővel. A végrehajtó bizottság tagjai lettek: 
Fiirdős Ferenc vb-titkár, Fu
tács Kálmán szervező titkár, Pozsár József, a Vállalati pártbizottság képviselője, Filiszár János az I-es üzemből, Soós Kálmán a lies üzemből, Moskovitz Já
nos az ércosztályozóból és 
Vámos' István ugyancsak az I-es üzemből. A KlSZ-bi- zottság alakuló ülésén a vállalat pártbizottsága zászlót adományozott a vállalat KISZ-ifjúságának. A zászlón ez állt; „Hűség a néphez, hűség a párthoz!”, s e két jelszó jelölte meg, s jelöli meg ma is a KISZ-be tömörült fiatalok legfontosabb feladatát.

Jeney Istvánná

Az LHD technikától 
a geoelektromos 
mérésekigRégi igazság, hogy csak a lak.mai tudás állandó bővítésével, új ismeretek megszerzésével tarthatunk lépést a fejlődéssel.Lassan már hagyomány, hogy vállalatunk bányászműszaki vezetői számára minden évben továbbképző tanfolyamot szerveznek. Idén két turnusban, mintegy ötven szakemberünk vett részt azon a tanfolyamon, melyet a közelmúltban Harkányban tartottak.A négynapos továbbképzés fókuszában a gumikerekes önjáró technika alkalmazása állt, de szó volt a számítógépes adatfeldolgozásról és az energiagazdálkodásról, valamint a baleseti helyzetről éppúgy, mint az üzemi fejlesztési eredményekről.Dr. Bocsánszy János professzor, egyetemi tanár, a Nehézipari Műszaki Egyetem bányagéptan tanszékének vezetője nyitotta meg az előadások sorát. AzLHD technika gépészeti vonatko. zásairól tájékoztatta szakembereinket, majd S. Lehm- nuskallió, a finn Tamrock cég mérnök képviselője, a hidraulikus fúróberendezésekkel kapcsolatban tartott filmvetítéssel egybekötött előadást.Hogyan alkalmazhatók a leggazdaságosabban az önjáró berendezések a föld alatti ércbányászatban? Az e témában végzett kísérletek eredményeit ismertette Benke László, a Nehézipari Műszaki Egyetem tudományos munkatársa.A Mecseki Ércbányászati Vállalat és a TIT által közösen szervezett tanfolyam minden bizonnyal sok segítséget adott szakembereinknek ahhoz, hogy a gumikerekes önjáró technikát minél eredményesebben alkalmazhassák bányaüzemeinkben. Nógrádi Gábor

1981-ben sajnálatos módon romlott a vállalat baleseti helyzete. Hogy miért? Sorolhatnánk az okokat. Magyarázhatnánk azzal, hogy elhagyott bennünket a jószerencse, tovább nőtt a fluktuáció és a balesetek jórésze az új dolgozók tapasztalatlanságára vezethető vissza. A baleseti mutatók bizonyos adminisztratív okok miatt is romlottak. (Az önhibából bekövetkező balesetekre is 100 százalékot fizetnek.) A sor végére pedig jó vastagon kétszer aláhúzva odaírhatnánk, hogy továbbra is figyelmetlenség, a technológiai előírások be nem tartása és a nem megfelelő munkafegyelem a baleseti helyzet romlásának a legfőbb oka.
Benkő Józseffel, a vállalat szakszervezeti munkavédelmi felügyelőjével beszélgettünk arról, hogy mit tehet a szakszervezet a balesetek megelőzéséért.— A szakszervezet három területen szabályozási jogkörrel rendelkezik — mondja Benkő József. — Ezek: a társadalombiztosítás, az üdültetés és a munkavédelem. A munka- és egészség- védelem szerves része a balesetelhárítás.
— A munkakörülmények 

javításával bizonyos fokig 
csökkenthetők a baleseti 
források. De mit tehetnek a 
technológiai fegyelem meg
sértői ellen?— A vállalat szociális tervének egy külön fejezete foglalkozik a munkavédelemmel. A tervezet meghatározza azokat a feladatokat is, melyekkel tovább javíthatók dolgozóink munka- körülményei. A foglalkozási
Kitüntetések

A nemzetközi nőnap al
kalmából Kiváló munkáért 
miniszteri kitüntetésben ré
szesült Kárpáti Mátyásné 
(Szolgáltató üzem), Szabol
csi Józsefné (ÉDÜ) és Te
mesi Jenőné (II. sz. bánya
üzem).

A Szervezési és Vezetési 
Tudományos Társaság Ba
ranya megyei szervezete a 
Hevesi Gyula díj III. foko
zata kitüntetésben részesí
tette Novacsek Jánost, az 
Ércdúsító üzem üzemszer
vezőjét.

A MTESZ Baranya me
gyei Szervezete végrehajtó

megbetegedések kiküszöbölésétől a védőruhákig évente sok millió forintot fordítunk erre a célra. A technológiai előírások megsértése valóban sok esetben a baleset forrása. Kétségtelenül szükség van e területen a bírságolásra is, de nem ez az egyetlen eszköz, amivel javítható a technológiai fegyelem. A szakszervezet és a KISZ munkavédelmi 'rhálózatának tevékenységét hatékonyabbá kellene tennünk. A munkavédelmi őrök aktivitása — hogy nem hagyják szó nélkül a szabálytalan munkavégzést — sok balesetet megelőzhet.
— Milyen szerepet vállal 

a szakszervezet a nevelő
felvilágosító munkában?— Fontos feladatunk a dolgozók, a gazdasági és műszaki vezetők széles rétegeinek mozgósítása a munka- és egészségvédelmi feladatok, az előírt technológiai, biztonsági előírások betartása. Elő kell segítenünk a munkavédelmi oktatások színvonalas megtartását is.

— A balesetelhárítási ver
seny hogyan szolgálja a bal
eseti helyzet javítását?— Az üzemek között évek óta folyik a balesetelhárítási verseny. A szakszervezet egyetértésével a vállalat a jóléti, kulturális alapból évente 100 ezer forintot fordít az üzemek jutalmazására. Támogatjuk a gazdasági vezetőket abban, hogy a mozgóbér felhasználásával ösztönözzék a dolgozókat a technológiai és munkafegyelem betartására, a balesetmentes munkavégzésre.

Nógrádi Gábor

bizottsága a szervezésben 
végzett kiemelkedő tudomá
nyos társadalmi munkája 
elismeréseként MTESZ-díj- 
ban részesítette Schrenk 
Istvánt, vállalatunk gépé
szeti tervezőjét.

A Bányászati Kohászati 
Egyesület Mecsekaljai cso
portjának titkárát, Sallai 
Árpádot — a beruházási és 
tervezési főosztály vezetőjét 
— kiemelkedő munkásságá
ért az egyesület 90 éves ju
bileuma alkalmából az ipa
ri miniszter Kiváló mun
káért kitüntetésben részesí
tette.
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Munkásőreink a télben Az eredmények önmagukért beszélnek

KISZ- taggyűlés a lV.sz. bányaüzembenMunkásőreink a kiképzési programnak megfelelően 1982. február 23-án egésznapos foglalkozást tartottak.A foglalkozás előtti napon esett a hó és szép fehérre varázsolta az erdőt-mezőt. Így az indulás előtt mindenki érezte, hogy nagyon nehéz napnak néz élébe.A reggeli eligazítást követően kellemes meglepetés érte az állományt, átnyújtották a KISZ KB Dicsérő Oklevelét, amit az Ifjú Gárda és úttörő alegységek segítésében végzett sokéves munkával érdemelt ki a kollektíva. Ütü'avalóul szolgált még „A munkásőrség megalakulása” és a ,.Konszolidáció” című filmek levetí- tése.A munkásőrök ezután indultak a terepen végrehajtandó harcászati-alaki kiképzésre, ami hatórás igen kemény feladatnak bizonyult. A terep, a vastag hótakaró megizzasztotta munkásőreinket, pedig valamennyien megszokták a nehéz körülményeket bányabeli munkahelyeiken. A blokkírozást, majd a kutatást szakszerűen, jó felkészültséget elárulva, jókedvvel hajtották végre.A délutáni bevonulás közben néhányan megjegyezték: — a mai napon talán könnyebb lett volna helytállni a munkahelyen, de vállaltuk a munkásőri fe
KISZ-kitüntetés - munkásőröknek

A Munkásőrség, a Kommunista Ifjúsági Szövetség és az Ifjú Gárda idén ünnepli megalakulásának negyedszázados évfordulóját. E hármas jubileum nem választható el egymástól. Együttműködésük nemcsak szervezeti szinten jelentős. Munkásőrök, ifjúgárdisták és ifjúkommunisták együtt tevékenykednek a békés épí-
A Mecseki

Ércbányászati Vállalat 
dolgozóinak lapja 

Felelős szerkesztő: 
Kisdaróczi János 

Szerkesztő: 
Ragoncsa János 
Szerkesztőség:

7633 Pécs,
39-es dandár út 19. 

Telefon: 15-851 
Vállalati tel.: 7-243, 7-147 

Kiadja:
a Baranya megyei 
Lapkiadó vállalat 

Felelős kiadó: 
Braun Károly 
Kiadóhivatal:

7601 Pécs, Hunyadi út 11. 
Telefon: 15-000

MEV Nyomda 
7633 Pécs,

39-es dandár út 19.
Felelős vezető:
Sperczel János

Megjelenik kéthetenként 
Előfizetési díj egy évre 

43,20 Ft 
Előfizethető

a szakszervezeti bizalmiaknál 
Ny-623-4

ladatot, s vele vállaltuk a lett bizonyította az állóké- nehézségeket is. pesség, a helytállás alapos-Ez a kiképzés a szakmai ságát is. felkészültség fokozása mel- Bogár Imre

Srenk Attila, a KISZ MÉV-bizottságának titkára átadja a kitüntetést Csáti Imre munkásőr századparancsnoknak. Csöndör László felvételetőmunka mindennapjaiban és mindig készen állnak arra, ha kell fegyverrel védjék meg hazánkat, szocialista vívmányainkat.A munkásőrség jelentős részt vállal a fiatalok honvédelmi nevelésében és komoly támogatást nyújt az Ifjú Gárdának. Ugyanakkor az Ifjú Gárda a munkásőrség elsőszámú utánpótlás bázisa.A Landler Jenő munkás-
LÖUESZETA MÉV Szolgáltató üzem MIISZ szervezete 1981-ben együttműködési megállapodást kötött a Zsolnay-por- celángyár MHSZ szervezetével. Az elmúlt évben a két szervezet több közös rendezvényen vett részt.A rendezvények keretében találkoztak a gazdasági és társadalmi szervek vezetői és lövészetben összemérték erejüket.

őr zászlóalj 3. százada a fiatalok honvédelmi nevelése, az Ifjú Gárda patronálása terén kiemmelkedő munkát végzett. Ennek elismeréseként az alegység megkapta a KISZ Központi Bizottságának Dicsérő Oklevelét. A kitüntetést február végén egy századfoglalkozáson nyújtotta át Csóti Imre századparancsnoknak Srenk Attila, a KISZ MÉV-bizott- ságának titkára.
Február 17-én a porcelán- gyár fedett légfegyveres Iő- terén vetélkedtek a két lövészklub tagjai.A versenyt követően megállapodás született. Március 30-án a Szolgáltató üzem lőterén rendezendő lóversenyre a Dunántúli Napló csapata is bejelentette részvételét. Jillek Szabolcs

A gazdasági egységek 1980-ban történt átszervezése, összevonása a IV. sz. bányaüzemben maga után vonta, hogy a KISZ-alapszervezeteket is összevonták. Ennek következtében a létrejött alapszervezetek igen nagy létszámúakká váltak és akkor sokakban felmerült a kérdés, hogy a nagy létszám nem megy- e az érdemi munka rovására. A másik változás az volt. hogy a korábbi gyakorlattól eltérően a mozgalmi év igazodott a naptári évhez.Az év végi beszámoló és akcióév kezdő taggyűlések sorát az I-es termelő egység Komócsin Zoltán KISZ- alapszervezete nyitotta meg. A tagság 86 főből áll. Erdei 
Károly KISZ-titkár a vezetőség beszámolójából kiemelte, hogy a magas létszám egyáltalán nem vált hátrányukra, hiszen jó munkát végeztek. Gazdasági tevékenységükre a jó munka mellett a fiatalok kezdeményező készsége és aktivitá
Komlós Imre vállalati versenyfelelős
A munkaverseny nélkülözhetetlen 
a kitűzött célok eléréséhezNapokig hiába kerestem az irodájában.—Az üzemeket járta kora reggeltől késő délutánig. Amikor végre egy órát beszélgethettünk életéről, munkájáról, ugyanaz a kiegyensúlyozott, szomorkás mosolyú ember ül velem szemben, mint amilyennek korábban megismertem. Ez a szomorkás mosoly nem valami önmagára kényszerített póz. Amolyan lényéből fakadó dolog, ami 41 év csalódásait és örömeit vetíti arcára.Mélyet szippant cigarettájából, majd elgondolkozva meséli.— 1959-ben jöttem a vállalathoz. Akkoriban föld alatti munkakörben nem volt felvétel. Néhány hónapot a külszínen dolgoztam, majd jelentkeztem operátornak. Egy év múlva végre sikerült vájvégre kerülnöm.

— Azt mondod végre. 
Ennyire vonzott a bányász
szakma?— 1959-ben érettségiztem a szentesi Közgazdasági Technikumban. Három hónapot dolgoztam a Magyar Nemzeti Bank szentesi fiókjánál. Kilencszáz forint még akkor sem volt nagy pénz. Nővérem akkor már Pécsett lakott, tőle hallottam először a MÉV-ről. Elhatároztam, hogy eljövök ide bányásznak.

— Nem fogadtak idegen
kedve? Akkoriban nem le
hetett jellemző, hogy érett
ségizett emberek vájvégen 
dolgoznak.— Nemigen került szóba, hogy honnan jöttem, ki vagyok. Hamar befogadtak. Bár az is igaz, hogy amikor a felvételi irodában az ebédjegyet kaptam, azt mondták, kár felvenni, úgysem bírom egy napnál tovább, nem neked való az, könyvelő — mondták. Nem féltem a fizikai munkától. Falun születtem, apám meghalt a háborúban, így aztán korán megtanultam dolgozni.

— Ott tartottunk, hogy 
vájvégre kerültél.— Igen. Csaknem tíz évig dolgoztam az 1-es csapaton. Közben vájár, majd csapat- vezető lettem. 1962-ben a vállalati KISZ családiházépítési akciót indított. Amolyan magánerős építkezés

sa volt jellemző. Az év eleién az 50-es ifjúsági szocialista brigád jelentkezett munkaverseny felhívással. A termelési hónap meghirdetése és a társadalmi műszakok, ledolgozások során a részleg 12 ifjúsági szocialista brigádja nagyban hozzájárult a ‘tervfeladatok teljesítéséhez. összességében az alapszervezet fiataljai 835 társadalmi munkaórát teljesítettek.

volt ez. Saját kezűleg húztam fel a falakat és két évvel később be is költözhettem. Később levelezőn elvégeztem a bányaipari technikumot. Éppen jókor.__  ?— 1970 tavaszán az üzemorvos eltiltott a vájvégi munkától, a vibrációm miatt. Aknászként dolgoztam tovább. Tavaly óta azonban mór nem szállhatok le a bányába.
— Február 1-től vállalati 

munkaverseny felelősként 
dolgozol. Nem volt furcsa a 
bányát felváltani az íróasz
tallal?— Huszonkét év után nehéz megszokni az irodai munkát. Mindenesetre, amit most csinálok az sem idegen számomra. Nyolc évig voltam a IV. sz. bányaüzem szakszervezeti bizottságában közgazdasági felelős.
VÁLLALATI ÉS ÜZEMI TERVMUTATÓK 
(KIEMELT) TELJESÍTÉSE AZ ÉV ELEJÉTŐLVállalat:Vegyi dúsítmány fkg 101,8%Nyersérctermelés fkg 102,4%Vágathajtás fm 86,6%Létszám fő 99,0%Ércdúsító üzem:Vegyi feldolgozás t 104,1%Kutató-mélyfúró üzem:Geológiai mélyfúrás fm 72,8%Bányaüzemek: II. III. IV.százalékbanNyersérctermelés fkg 123,4 105,6 91,0Vágathajtás fm 95,5 81,0 85,9összüzemi telj. m3/mű 104,6 91,7 96,8

Nemcsak a munkában, ha. nem egyéb területen is jól dolgoztak. Ezt bizonyítja az üzemi KISZ-vezetőség állásfoglalása is. Többek között kiemelték, hogy üzemi szinten legeredményesebb az alapszervezet politikai oktatása.Hogy sikeresek voltak a rendezvények, kulturális és sport megmozdulásaik, azt a különböző díjak és oklevelek mellett a beszámoló utáni vita is bizonyította, hiszen kritikai észrevétel alig hangzott el. Az aktivitás náluk a tényleges munkában. nyilvánult meg igazán. A változások tapasztalatait leszűrve a következő beszámoló taggyűlés még sikeresebb évet zárhat.Wesztl László

— Milyennek látod a ver
senymozgalom helyzetét a 
vállalatnál?

— A IV. sz. bányaüzemi versenymozgalomról sokat tudok. A többivel most ismerkedem. Az a benyomásom, hogy a szocialista brigádmozgalmat üzemenként más-más sajátosságok jellemzik, de tartalmilag a vállalatnál egységes.
— Egyesek szerint mély

ponton van.— Erről az a véleményem, hogy másképp látja az, aki csinálja és másképp az, aki csak szemléli. A szocialista brigádmozgalom nem mai dolog és új tartalommal megtölteni igen nehéz, de a kitűzött gazdasági célok eléréséhez úgy érzem nélkülözhetetlen.Nógrádi Gábor
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Év eleje a szocialista brigádoknál
Hat vájár
egy csapat

Az 55-ösök
állják
szavukat

A II. sz. bányaüzemben a 21-es szinten Farkas László körletvezetővel az 55-ös fejtési csapat munkahelye felé tartunk. Egyhangú menetelésünk alatt a csapatról beszélgetünk, arról, hogy öt-hat éve nagyon együtt van a csapat. Az 1981-es esztendő különösen jól sikerült nekik és ezzel magyarázható, hogy körletszinten őket terjesztették fel a Vállalat Kiváló Brigádja címre. Azonban a hosszabb ideje jó formát tanúsító 67- es csapatot javasolta ezen elismerésre az üzem. El is nyerték a címet.A csapat munkahelyéhez érve, a negyven-negyvenöt méter hosszú guritón felfelé haladva még „odasúgja” a körletvezető — valószínűleg egy nagy vízzel teli gödör láttán —, hogy a csapat komoly horgász hírében áll. Ahogy mondja, s nevet hozzá, azért is olyan hajtós időnként a társaság, hogy mielőbb teljen a munkaidő és foghassák a peca- botot.A gurító végén a csapat vezetőjével Almási József
iéi, majd Török László és 
Molnár István vájárokkal szorítunk kezet.— Csapatunk 1975-ben alakult újjá — kezdi bemutatni önmagukat a csapatvezető — mivel ezt megelőzően is volt már 55-ös csapat. Az elődökből csupán egy ember, Balogh Jó
zsef van már velünk. A csapat tagjainak nagy része az
A KISZ jubileumi évének méltó köszöntése érdekében
mm z 1981-es gazdasági év sikeres teljesítése után szocialista brigádjaink az 1982. évi feladatok megoldására koncentrálnak. A közelmúltban rögzítették a brigádvállalásokat, s a célok kitűzését követően elkezdődött a mindennapi kemény munka. AIII. sz. bányaüzem 61-es fejtési szocialista brigádja mit vállalt és mit teljesített az idei esztendő első két hónapjában? — erről beszélgettünk Kalmár Benjamin csapatvezető vájárral.— Körletünkből, az 58-as ifjúsági szocialista brigádtól indult el az a kezdeményezés, amely a KISZ jubileumi évének méltó megünneplésére hívta fel a figyelmet. Mi is csatlakoztunk aversenyfelhíváshoz és vállaltuk, hogy szakmányos tervünket 110,5 százalékra

Felvételünkön balról jobbra Molnár István vájár, Almási József csapatvezető és Török László vájár munka közben látható. Kiss László felvételeutóbbi években végezte el a vájáriskolát. Átlagéletkorunk harminc év, s mindannyian vájárok vagyunk. 
Török Lacival tizenhat éve bányászkodunk, de Pisti is kilenc éve hogy itt dolgozik. A Balogh Józsinak meg már húszéves bányász múltja van, de a többiek, Mó
kus Béla és Galambos Tibi sem ma kóstoltak bele a mesterségbe.— Hót — tárja szét a karjait —, ennyit rólunk, a munkáról meg annyit, hogy a jelenlegi kőzetviszonyok ezt a hónapunkat visszavetette. Jobb munkahelyeink voltak, s így a hajtóerő is nagyobb volt, több volt a pénz, s ezért a mostani helyünk kissé szokatlan. Több és nehezebb munkával keressük most azt, amiért mindannyian hajtunk.— De tudjátok, hogy a vállalatnak, s az üzemnek — szól közbe a körletvezető — ugyan úgy kell az idén is hoznia a tervet mintha ti egy könnyű kényelmes munkahelyen ücsörögnétek.— Oké főnök — válaszol a csapatvezető —, de terv ide-oda, augusztusban egy hónapra elmegyek sátrazni. Meg kellene ezért beszélnünk a telepítést.

Amit vállaltunk - teljesítjük
teljesítjük és 10 százalékos költség-megtakarítást érünk el — mondja a csapatvezető.— Az az igazság, hogy a Gl-es csapat kollektívája évek óta szép sikerrel dicsekedhet a különböző munkaversenyekben. Most is úgy érezték, továbbra is bizonyítaniuk kell, hogy eredményességük egyáltalán nem volt véletlen. Meg aztán az is alapvető dolog, hogy szeretnénk maximálisan hozzájárulni a körletfeladatok megoldásához.— Amikor a III-as körlet vezetése olyan célt tűzött a fejtési csapatok elé, hogy minél többen igyekez

— Egy hónapra? — nevet fel a körletvezető.— Miért nem mindjárt kettőre, meg utána két hétre tojást festeni? Aztán majd megy a bajszos is utánad — néz Török Lászlóra — meg hát a Pisti is. Én meg majd itt maradok egyedül. Na nem, ebből nem esztek.— Jó negyven napunk van átlagosan — mondja magyarázatul az élcelődésre a csapatvezető —, s persze most gond a beosztás. Nagy eredménynek tartjuk, hogy sikerült végre rendezni a szabadságolást, mi több, még plusz pótszabadságot is kapunk. Ez jó azért is, mert tovább élünk, de az új dolgozók felé is csábító lehet, hiszen közel harminc nap szabadsággal kezd, aki idejön.—- Magunkról még annyit, hogy igen jó a szellem a csapaton, mindenki tudja, mit kell csinálni. Egyszóval, nem kell noszogatni senkit. Segíti munkánkat, hogy a körlet bányamérő technikusa, Komár Mihály lett a patronálónk. Jelentős szerepe van abban, hogy 1981- ben olyan jól kijött a lépése a csapatnak.

zenek elérni a havi ezertonnás termelési eredményt, ők is nekidurálták magukat és egyenletesen, szépen dolgozva februárban már sikerrel is vették ezt az akadályt.— Az ezertonnás mozgalom teljesítése csak kemény munkával lehetséges. A csapat tagjai igyekeznek a siker érdekében mindent elkövetni. Amennyiben a körletvezetés a jó munkavégzéshez biztosítja a feltételeket, rajtunk nem fog múlni a tervteljesítés — mondja.
— Vállalásuk egyik pont

ja, a csapaton belüli demok
ratizmus erősítését tartal
mazza. Mit is jelent ez tu
lajdonképpen?

A csapatvezető alig, hogy befejezi mondókáját, amikor a gurító, aljában feltűnik egy fejlámpa fénye. A patronáló tart felénk, s a bemutatkozás, majd a hallottak alapján tiltakozni kezd: — Nem olyan „alapanyag” volt a csapat, amit nagyon kellett volna formálni. Azaz, engemet egy jó csapathoz kértek fel. Hozzáteszem, minden csapaton van hullámzás, hol igen fent vannak, jól dolgoznak, hol lent, s nem úgy megy a munka. Az 55-ös viszont azonos hullámzású csapat, nincs tehát nehéz dolgom.— Szó se róla, amikor felterjesztették őket a Vállalat Kiváló Brigádja címre, jól esett nekem is. Igaz, a múlt év eleje óta vagyunk csak együtt, s talán annyi volt az én feladatom, hogy rendezzem a sorokat.— Nem teszünk le a cím elnyeréséről — szól közbe a csapatvezető —, sőt ebben az évben kimondottan célul tűztük ki az elnyerését. Addig is nincs más dolgunk mint, hogy végezzük a munkánkat — mosolyodik el — úgy, hogy fel fiúk!Veress Tamás

— Elsősorban az őszinte véleménymondást a csapatot érintő minden kérdésben. Ha mindenki a csapat érdekében munkálkodik, akkor eleve biztosítható a jó közösségi szellem is, ami munkában termelési tényezőként jelentkezik.Kalmár Benjamin nemcsak csapatvezető, hanem szakszervezeti bizalmi is. Ezt a munkát is igyekszik jól elvégezni. A gyakorlatban a dolgozók érdekvédelmét kétirányú probléma- érzékenységgel lehet csak ellátni egy szakszervezeti bizalminak. Az érdekek

Sáros lámpákról és másról
A három bányaüzem lámpakamráiban dolgozók az Edison szocialista brigád tagjai, akiknek „kenyéradó gazdája” a Szolgáltató üzem villamos üzemegysége. Az itt dolgozók feladata, hogy mindenkor üzemképes állapotú fejlámpák álljanak a bányába indulók rendelkezésére és, hogy hibátlan CO- készülékek legyenek a polcokon.A II. sz. bányaüzem lámpakamrájában hat nő lámpakiadóként, míg az egyetlen férfi, Láng Miklós lámpamesterként dolgozik. Munkájukról, mindennapos gondjaikról a lámpamester így beszélt:— Minden reggel munkánk a tartaléklámpák kiadásával kezdődik, majd folytatódik a műszakírással, és ennek a márkázóval történő egyeztetésével. A leszállás után a márkák alapján ellenőrizzük, hogy mindenki felvette-e lámpáját és

CO-készülékét. Ellenkező esetben ugyanis kötelességünk a biztonságtechnikai csoport felé jelezni a hiányosságot. Lehet, hogy különösen hangzik, de előfordult már, hogy azért, mert nem vitt CO-t magával va-
egyeztetése nem mindig könnyű feladat.

— Van-e erre bevált re
cept?— Előfordult már, hogy azzal ugrattak: „fényesítem a kilincset”, ha a gondokat, észrevételeket jeleztem a körletvezetésnek. Én úgy vélem, hogy a megfelelő döntésekhez a körletvezetésnek is szüksége van információkra és nekünk dolgozóknak is ismernünk kell az okokat, mit miért teszünk. így dolgozni isköny- nyebb.— Természetesen a kölcsönös informálódás nem új módszer. Alapvető követelmény. És hogy nem rossz ez a gyakorlat, azt bizonyítja az is, hogy a 61-es csapat kollektívája 120 százalékos rendszeres tervteljesítést produkálva segíti sikerre vinni a körlet, illetve az üzemi termelési feladatok megoldását.Herendi István

laki, ki kellett szállnia a bányából.— Mindezek után kerül sor a lámpák javítására, amit az önkiszolgáló rendszer miatt, bejelentés alapján intézünk. Rendszeresen ilyenkor végezzük a kábel, illetve biztosítékcseréket, bár mindhárom lámpakam- rában az alkatrészellátással bajok vannak. Legfőképpen hiánycikk lett a lámpákhoz a kábel, ezért a IV. sz. bányaüzemben már nem is tudnak cserélni. Hiány van a reed-reléből is, ami szintén igen fontos alkatrésze a lámpának, enélkül az nem tölthető.— Bosszantó, hogy ezen anyagok hiánya miatt a lámpák nem javíthatók, s így egyetlen megoldás, hogy bizonytalan időre félretesszük ezeket. Vannak természetesen más, apróbb alkatrészek is, amikből esetenként hiány mutatkozik. Ahogy mi tudjuk, a gyártó NDK cég

visszaigazolta ugyan a szállítást, csak az anyagok nem érkeztek meg.— Feladatainkra visszatérve, három havonta rendszeresen ellenőrizzük a lámpák fényerejét, műszaki állapotát. Hat havonta minden lámpát regenerálunk, a CO- készülékeket havonta kötelezően ellenőrizzük.— A bányába járók részéről sok a panasz, hogy a lámpák idő előtt lemerülnek. Ennek két oka van. Az egyik: a dolgozók nem tö- rődömségével magyarázható. Sokan ugyanis a lámpákat kiszálláskor sárosán teszik fel a töltőállványra. így viszont kellő kontaktus hiányában a másnapi műszakkezdésre a lámpák nem töltődnek fel. Többnyire tehát a lemerült lámpáknak ez a sáros állapot az okozója, holott minden bánya járó tudja, hogy ilyen állapotban — pontosan a fentiekért — a lámpákat a töltőállványra helyezni nem szabad. A lemerülés másik oka, hogy az előzőleg már említett reed- relé meghibásodik.— Munkánkról végezetül annyit, hogy az elmúlt év októbere óta többletfeladatot jelent a IV. sz. bányaüzem légaknáján levő lámpakamra ellenőrzése és szakmai felügyelete — mondotta Láng Miklós lámpamester. Veress Tamás
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Mérhető-e a kultúra?

Társadalmi vezetőség- 
választás a SágváribanVisszatekintésre, az eredmények vagy sikertelenségek számbavételére bizonyos időközödben szükség van. Jó alkalom erre az év vége, az évfordulók, vagy az egy-egy kiemelt esemény, jelen esetben a Ságvári Endre Művelődési Ház társadalmi vezetőségének újjá- választása.Az üzemek, a város, a művelődési házzal együttműködő társintézmények, a művelődési házban működő klubok, együttesek, valamint az irányítást és felügyeletet ellátó vállalati szakszervezeti bizottság képviselői és a Bányaipari Dolgozók Szakszervezetének képviseletében Pintér Lajos osztályvezető vett részt a művelődési házban február 23-án új vezetőséget választó közgyűlésen.A résztvevőket a művelődési ház nemrégiben alakult népdalköre köszöntötte színes baranyai népdalcsokorral.Az 1976-os vezetőségválasztás óta a művelődési házban jelentős változás történt. Piégi vezetői nyugdíjba kerültek, helyüket fiatal munkatársak vették át, akik megtartva a jól bevált művelődési formákat, bátran kezdeményeztek új, néha szokatlan, vagy vitát kavaró rendezvényeket is. A vállalkozás magába foglalja a siker és a sikertelenség lehetőségeit is. Mindkettőben volt része a művelődési háznak az utolsó években.A Hétfő esték a Sógvá- riban című sorozatot a kezdeti érdektelenség után ma már rangos városi rendezvénynek tartják. A munka és művelődési mozgalomban elért eredményekért az intézményt Pécs város Tanácsa művelődési osztály a munkásművelődés bázisintézményének nyilvánította. A munkásakadémia előadásai széles körű ismeretterjesztést nyújtottak. A szocialista brigádok klubvezetői szellemes, ötletes klubesteket szerveztek. A Szent- lőrinc, Kővágószőlős és Bakonya bejáró dolgozóit az Otthoni Randevú elnevezésű egésznapos kulturális programmal — a művelődési ház együttesei és a vendégművészek — saját lakóhelyükön szórakoztatták.A Népművelési Intézet nívódíját kapta két együttes: a koncert fúvószenekar •és a Nyitott Színpad.Lelkes, fegyelmezett munkával készülnek a minősítésre a népdalkor tagjai. A IX. országos kisgrafikai találkozó házigazdája lesz a Kisgrafikai Barátok klubja.

A Ságvári Endre
Művelődési Ház
márciusi programjából

16-án 16,00 órakor: Az ÉDÜ 
KISZ gyermekprogramja. — És 
mégis meglátod az eget (film
vetítés) .

18- án 15,00 órakor: Szocialista 
brigádok klubja — ÉDÜ 1-es 
üzemegység. — Kapcsolatfelvé
tel más civilizációkkal. Előadó: 
Simon Ernő tanár.

19- én 19,00 órakor: Kaviár és 
lencse — a PNSZ Kamaraszín
házának előadása.

20- án 15,30 és 18,30 órakor: 
Mozi — Psyche I—II. (magyar).

21- én 15,30, 17,30 és 19,30 óra
kor: Mozi — Rafferty,

Zsikó János, a művelődési ház igazgatója beszámolójában elmondta még, hogy munkájukat gazdagítja, színesíti a társintézményekkel való együttműködés is. Rendszeres színházi és mozielőadások vannak, a városrész öt általános iskolájának tanulói gyermekrendezvényeken és a művelődési ház nyári napközis táborában vehettek részt. Kölcsönös tájékoztatás, közösen működtetett tanfolyamok, közösen szervezett műsorok jelentik a megyei gyógyszertári központtal és az Állami Építőipari Vállalattal kialakított munkakapcsolatot.A fotószakkör és képző- művészeti kör munkafeltételeinek javítása után bővíteni szeretné tevékenységét. A régi Ságvári felújítása — mely folyamatban van — újabb elképzelésekre, tervezésre ad lehetőséget. A Hiánycikk rockegyüttes a művelődési ház legfiatalabb együttese, már az átalakítás után tervezett táncos szórakoztató rendezvényekre készül. A beszámoló után Magyar István, a Magányosok klubjának vezetője, a klubtagok nevében a gondjaikról szólt. Bányai Ferenc, a 750 vállalati nyugdíjas és az általa vezetett nyugdíjas klub nevében köszönte meg az intézmény segítségét a programok szervezésében.Nívós, népszerű műsorokat várnak a jövőben is. Nagy Rudolf, a Szolgáltató üzem villanyszerelője a munka és művelődés mozgalomról beszélt, aggályait fejezte ki a Változó valóság elnevezéssel meghirdetett városi kulturális mozgalommal kapcsolatban.A művelődési ház hatéves munkáját Geisz Ferenc, a vállalati szakszervezeti bizottság titkára értékelte. Értékelésében elmondta, hogy a művelődési ház esztétikai megjelenésével, 1 lszerelt- ségével, tárgyi feltételeivel és a benne dolgozó munkatársak szakképzettségével, tenniakarásával együtt a munkahelyi művelődés megfelelő bázisa lett.A küldöttértekezlet 15 fős új társadalmi vezetőséget választott, melynek elnöke ismét Takács Tibor, a Szolgáltató üzem személyzeti vezetője lett.A kultúra és a művelődés egyetlen mutatóval sohasem mérhető. Néhány statisztikai adat azonban az elmúlt 6 évről ide kívánkozik: 1977-ben a'művelődési ház 719 négyzetméter alapterületen működött, évi
22-től: Stúdiógaléria — a mű

velődési ház fotókörének kiál
lítása.

22-én 17,00 órakor: Színesdia- 
pályázat — bemutató vetítések.

22- én 19,00 órakor: Kaviár és 
lencse — a PNSZ Kamarszin- 
házának előadása.

23- án 17,00 órakor: Omega 
filmklub — Az utolsó valcer.

24- én 19,00 órakor: Szocialista 
brigádok klubja — 25 éves a 
KISZ — vetélkedő. A Szolgál
tató üzem Ady Endre brigád 
rendezvénye.

27- én 15,30, 17,30 és 19,30 óra
kor: Mozi — Erőd az őserdő
ben.

28- án 15,30, 17,30 és 19,30 óra
kor: Mozi — Meghívás egy 
gyilkos vacsorára.

30- án 16,00 órakor: ÉDÜ KISZ 
gyermekprogramja. — A rej
telmes sziget — filmvetítés.

31- én 19,00 órakor: Kaviár és 
lencse — a PNSZ Kamaraszín
házának előadása.

költségvetése 967 ezer forint volt.Tizenhárom csoportja 756 tagot számlált, az év során az intézmény 65 ezer látogatót fogadott.1981-ben a munka során hasznosított alapterület 1800 négyzetméter, az évi teljesített költségvetés 2 811 ezer forint volt, 20 állandó közösségben 1700 tag tevékenykedett és az intézményt 148 700-an látogatták.A számok önmagukban még nem fejezik ki a minőségi változást, de az üzemek, a városrész, a város és a művelődési szakemberek figyelme és érdeklődése már sejteti. Dr. Roisz Andrásné
Új alapokon a gépkocsi- 
vezetők oktatásaAz év elején a Szolgáltató zetés szempontjából. Mindüzem gépkocsi szállítási ezt jól összeállított filmek üzemegység vezetése úgy vetítésével mutatjuk be, határozott, hogy a korábbi mely tájékoztatást ad a közévek tapasztalatai alapján lekedésbiztonsági helyzet té- új alapokra helyezi a gép- nyezőiről, egy-egy baleseti kocsivezetők utóképzését, helyzetről és annak okozati Az utóképzés vezetésére Ko- összefüggéseiről. 
vács Aladárt, az üzemegy- Ezekkel a kérdésekkel ta- ség vezetőjét, a továbbkép- lálta szembe magát a gépzés vezetésére Gelencsér kocsi szállítási üzemegység 
Ferenc művezetőt, SzütsJá- kollektívája az újjászerve- 
nos diszpécsert, Kovács 1st- zett továbbképzésen. 
ván gépkocsi előadót és Az eddigi megszokott 
Kesztyűs István earázsmes- KRESZ továbbképzésektőltért bízta meg.Munkánk célja, hogy elsősorban nem eltiltani, kizárni, eltávolítani kell va-lakit a gépkocsivezetéstől nika!’ veztéstechnikai, mű- (legyen az hivatásos, vagy szakf’ etikai kérdések cso- úrvezető), hanem alkalmas- P°rtja ls> ’’A™'.3 KRESZ- sá tenni a biztonságos jár- )ü kimaradt címmel, művezetésre. A feladatra kijelölt ok-Az elmúlt két évtized alatt tatók érzik a felelősség sú- közel kétmillióra növeke- lyát és tudják azt is, hogy dett a gépjárművek száma, ez nem máról holnapra meg- Igen sok irányból megköze- oldható feladat, lítve találkozunk és foglal- Olyan kiváló gépjárműkozunk a társadalmi, gaz- vezetők segítenek ebben, dasági életünk vérkeringé- mint : Talabér Imre egymil. sével, annak helyzetével a lió kilométert, ölyüs Károly közlekedésben. Az egész tár- 750 000 kilométert, Katona sadalmunkat megmozgató Béla 500 000 kilométert tet- viták folynak a közlekedés- tek meg balesetmentesen éstechnikai, műszaki, szervezési, szabályozási (új KRESZ) kérdésekről.Társadalmi fejlődésünk mai szintjét vizsgálva a közlekedésről általában megállapíthatjuk, hogy a közlekedésben résztvevők különböző fokon, de elsajátították a technika, a műszaki és szabályozási területek ismeretanyagát.A további fejlődés igénye azonban egyre feszítőbben veti fel a közlekedésben résztvevők magatartásának erkölcsi, morális vonalának vizsgálatát. Csak néhány kérdést vetünk fel, ami a továbbképzésünkön szerepel. összetartozik-e a közlekedés és a morál fogalma? Miből áll a közlekedés kapcsolata, a morálból, vagy a közerkölcsből? Milyen etikai kérdések merülnek fel a közlekedési magatartással kapcsolatban? Szükség van- e a közlekedés jogi, rendészeti szabályozásán kívül az erkölcsi szabályozásra? A gyakorlatban már foglalkoztunk a sebesség helyes megválasztásával, ezen belül is a relatív sebesség fogalmával. Oktatjuk a féket, a kormány szerepét, azok kezelését a biztonságos ve-

A limbó léc még nincs ugyan a béka szintje alatt, de a vidámság annál magasabb fokon volt az ÉDÜ által rendezett családi esten az Eszék Éttereimben.Keller Gábor felvétele
Akinek nem inge...

eltérően a fontosabb, vagy nehezebben érthető tételes jogszabályok mellett feldolgozásra kerül a járműtech-

ilyen gépkocsivezetők még negyvenen vannak üzemegységünknél.A jövőben a továbbképzéseinket az emberekhez jutva, az emberi problémák felismerésével tudjuk csak elképzelni, hogy a mainál lényegesen nagyobb százalékban csökkenjen a balesetek száma.Kesztyűs István
Közkívánatra

Nyelvi játékok ’82
Folytatódik a tavalyi évben 

nagy sikert aratott nyelvi játé
kok! Ezidén is 5 fordulóban 
mérhetik össze tudásukat a csa
patok (brigádok) és az egyéni 
versenyzők. A feladatok az 
Ércbányász március, április, 
május, szemptember és októ
ber 15-i számában jelennek 
meg. Beküldési határidő min
den esetben a tárgyhó 25. nap
ja. Fordulónként 5-5 brigádot 
és 3-3 egyéni versenyzőt része
sítünk könyvjutalomban. Min
den fordulóban közöljük az 
előző feladatok helyes megfej
tését és a nyertesek névsorát. 
(Reméljük, hogy a megfejtése
ket a VV-mozgalom értékelé
sénél is figyelembe tudjuk ven
ni.) Jó szórakozást!

Nem hittem a fülemnek februárban, amikor a balatonfüredi szívkórházban az új felvonó építése kapcsán a televízióban elmarasztalták vállalatunkat.Nem, nem tudtam elhinni, hiszen nemcsak vállalatunk, az üzemek vezetői,hanem szocialista brigádja- Ganz-MÁVAG felvonó gyá- ink, a munkáskollektívák is ezernyi jelét adták és adják ma is annak, hogy a 
társadalmunk gondjait magukénak érzik, ezért tesznek is érte.Sorolhatnám a bölcsődék,óvodák, iskolák, gyermekin- következett be.tézmények, szociális ottho- Arról sem tehet vállala- nok, a mozgássérültek, a tünk, hogy a Ganz-MÁVAG halláskárosodásban szenve- felvonógyára által szolgál- dők számára nyújtott er- tatott tervek alapján lc- kölcsi és anyagi segítésnek gyártott ellensúlyok nem számtalan módját, melyről voltak megfelelőek, lapunkban is többször hírt Vállalatunk, miután ez adtunk. kiderült, azonnal megvetteLapunk legutóbbi számá- a Veszprém megyei Állami ban is örömmel közöltük Építőipari Vállalattól a Dr. Szilasi Annának, a Pécs szükséges ellensúlyokat3&T5S5. tTímár utcai szociális otthon reloi külön díjazással a 70 idős lakója nevében mond helyszínre is szállítottak, köszönetét a gyors és lelki- Hogy az új felvonó üzem- káértetCS társadalmi mUn' behelyezésének késése még-Lehetséges lenne mind- is m‘ért V3lt°tt ki ekkora ezek ellenére, hogy a bala- visszhangot. Erre a választ tonfüredi szívkórház gond- nem a vállalatunknak kell ja iránt vállalatunk ily megadnia.nagyfokú közömbösséget tanúsítana? Semmiképpen. K. .1.

I. forduló
1. feladat: Két szóhoz egy 

jelző. Az alábbiakban olyan 
szópárokat közlünk, amelyek 
közös jelzőik révén kapcsolat
ba hozhatók egymással. Fela
dat: a közös Jelzők megtalálá
sa és beküldése 1-1 pontért. 
Maximálisan 15 pont szerezhető. 
Példa: Eső és bot — ólmos.

Megfejtendők: 1. Ablak és
szerencse, 2. Alom és szalámi, 
3. Bolond és kolbász, 4. Ceruza 
és észjárás, 5. Hús és ulti, 6. 
Kemence és pacsirta, 7. Man
dula és pohár, 8. Nyárfa és 
csárdás, 9. Nyolcas és boroga
tás, 10. Orvosság és gém, 11. 
Perec és bankó, 12. Sav és 
gúny, 13. Szoba és retek, 14. 
Szoknya és káposzta, 15. Va
luta és tojás.

Az valóban igaz, hogy a munkaterület átadása a Ganz-MÁVAG felvonó gyára számára egy hónapi késéssel történt meg.Ennek oka viszont az volt egyrészt, hogy a felvonóakna mélyítésénél váratlanul talajvíz tört fel és e probléma megoldása időt vett igénybe. Másrészt ara nem biztosította vállalatunk számára az állványozási tervet, melynek hiányában az elkészített állványozást utólag -motrosrtam kellett. A késedelem tehát nem a vállalatunk mulasztása — közömbössége miatt

2. feladat: Nyolcasban né
gyes. Az alábbi nyolc betű- 
jegyből álló szavak közepén egy 
négy betüjegyből álló szót tar
talmaznak. A négybetűs szavak 
első betűi összeolvasva egy ki- 
lencbetűs idegen szót adnak. 
Beküldendők a nyolcbetüs sza
vak, közepén a négybetűsök ki
emelésével 2-2 pontért, valamint 
a kilencbetűs szó 7 pontért. A 
játékban tehát összesen 25 pont 
szerezhető, így az I. forduló 
összpontszáma: 40.

Példa: ltiTARTás, elKÉSZül, 
átSZABás stb.

Megfejtendők: 1. Csőtészta, 
benne: szőlőtámaszték, 2. Hó, 
vagy eső, benne: csökken a 
szintje, 3. Hazafi, benne: há
romtagú zenekar, 4. Dacos, ben
ne: vágja a kalászost, 5. Ka
vargó, légnemű anyag, benne: 
apró kártevő, 0. Értékes idő
mérő, benne: öreg néni, 7. Kol
duló, benne: meseszerű törté
net, 8. Ez van, ha minden sok
ba kerül, benne: falusi edény
tartó, 9. Hangszeres műsorda
rab, benne: hallt zörej.

Till Tamás
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Műszakiak
továbbképzése

Évek óta rendszeresen folyik 
vállalatunknál a különböző szak- 
májú műszakiak továbbképzé
se. Ezt megköveteli az állandó 
műszaki fejlesztés. Ez év tapa
szán 3-3 napra továbbképzésen 
vettek részt a fúrósok, a geo
fizikusok és a geológusok. Az 
előadók zöme vállalati dolgo
zó volt, de a harkányi bentla
kásos tanfolyamokon más vál
lalatok szakemberei is részt 
vettek, úgy is mint előadók és 
úgy is mint hallgatók. Az elő
adásokat általában élénk vita 
követte, melyben kicserélődtek 
a tapasztalatok.

A fúrós műszakiak néhány 
érdekes témája: A KGST fúró
berendezések fejlesztési kon
cepciói. A magnéziumos iszap 
üzemi vizsgálatának eredmé
nyei, kutatófúrásokhoz kidol
gozott hidrogeológiai vizsgálati 
módszer és eszköz.

A geofizikusok és geológusok 
továbbképzésében előadóként 
szerepeltek a Magyar Állami 
Eötvös Loránd Geofizikai Inté
zet, a Magyar Állami Földtani 
Intézet, a Központi Földtani 
Hivatal és az egyetemek szak
emberei is.

A geofizikusok az új kuta
tási és kiértékelési módszerek
ről. a műszerfejlesztés helyze
téről hallgattak több előadást. 
Emellett azonban a bányaüze
mi geofizikai munkákról és a 
vállalat geofizikai szolgálatának 
célkitűzéseiről is szó volt, s e 
témákban a gyakorlatban leg
inkább felvetődő problémákról 
hallgattak előadást.

A geológusok a legújabb ha
sadóanyag és az ezzel kapcso
latos távlati földtani kutatási 
eredményekkel, a nyert ered
mények számítógépes feldolgo
zásával, az ásványvagyon-gaz- 
dálkodás helyzetével foglalkoz
tak, hogy csak néhány témát 
említsünk.

A továbbképzés hasznosságát 
és szükségességét minden részt
vevő elismerte és hangoztatta. 
Bizonyos, hogy az ismeretek 
növelése, a tapasztalatok átadá
sa az üzemi munka hatékony
ságának növelését segíti elő.

Koch László

Szivattyú hatásfokmérő
A szivattyú hatásfokának mérésére van néhány ősi módszer. Például az, amikor a „vájtfülű” szakember hangról meg tudja állapítani, hogy valami bibi van, vagy „tapintással” érzékeli: melegszik a szivattyú, tehát nincs minden rendben.A Miskolci Nehézipari Műszaki Egyetem szakemberei egy olyan műszert fejleszettek ki, mellyel rendkívül pontosan mérhető a szivattyúk hatásfoka. A műszert február óta vállalatunknál is használják. A Szolgáltató üzem üzemviteli villamos csoportja végezte el az első méréseket a IV. sz. bányaüzem 400-as szinti szivattyútelepén.Mint Bugyik János művezető elmondta, a műszer bármilyen típusú szivattyúhoz alkalmazható. A találmány azon fizikai törvényen alapszik, hogy a szivattyúnál fellépő veszteség hőenergiává alakul át. Tehát a műszerrel a szivattyúban feljutó és az onnan kijövő folyadék hőmérsékletét mérik. A szivattyúk két végén egy-egy kisfuratú mérőhelyet (úgynevezett mérőfészket) alakítanak ki. Ezekbe helyezik az igen érzékeny hőelemeket, amelyek bizonyos hőmérsékleten bizonyos villamos jelet adnak le. A műszer ezeket a mik- roamper nagyságú különbségeket jelzi ki. Egy táblázat alapjan az áramerősség-különbségből meghatározható a hőmérséklet-különbség. Az adott értéket egy képletbe helyettesítik,amely a hatásfok megállapítására szolgál.

Elsőként az országban

Automatikus
dobkapcsoló

Felvételünkön az automatikus dobkapcscló látható.Szabó Győző felvételeMintegy száz' éve, mióta kétdobos szállítógépeket üzemeltetnek a bányákban az egyes szintekre való szállításoknál a kézikapcsolású módszert alkalmazzák, aminek nagy hátránya a lassúság és a fizikai munkaigényesség.Mivel a bányák mélységének növekedésével a művelési szintek száma is növekszik, a szállítási időből

Régóta az a gyakorlat, hogy a szivattyúkat egy bizonyos idő (üzemóra) után, ha kell, ha nem szétszedik és felújítják. A jövőben a műszer segítségével új alapokra helyezhető a tervszerű megelőző karbantartás. A mérések eredményei alapján kellő időben kerülhet majd sor a nagyjavításokra. Ez jelentős költségmegtakarítást kell hogy eredményezzen. A méréseket egyelőre havonta végzik és a gyakorlat dönti el majd, hogy milyen sűrűn kell a szivattyúk hatásfokának változásait rögzíteni.
Nógrádi Gábor

Bugyik János és Vili Gyula szítése folyik.

jelentős rész a kapcsolásokkal telik el.A fokozódó szállítási igények szükségessé tették egy gyorsabb és megbízhatóbb kapcsolóberendezés létrehozását.Automatikussá tenni a dobkapcsoló berendezést, Erre vállalkozott az a tízfős szakembergárda, amelyben a III. sz. bányaüzemből Székelyhidy Zoltán és 
Görög Imre vett részt.Az üzemi ötletet jónak tartva, a tervezésben és a kivitelezésben részt vett a Központi Bányászati Fejlesztési Intézet és a VBKM Fejlesztési Intézet 3-3, valamint az OBV két szakembere is.Az automatikus dobkapcsoló berendezés kísérleti példánya — Magyarországon elsőként — a III. sz. bányaüzem déli vakaknájában került beépítésre és egy év óta kifogástalanul működik.A szabadalom jelentősége a már említetteken kívül abban van, hogy a régebbi típusú és az új szállítógépeknél is alkalmazható, s eleget tesz annak a követelménynek is, hogy a leendő automatikus aknaszállító gépeknél célszerű a kapcsolások elvégzését is automatizálni.(Csak zárójelben említjük meg, hogy az eddigi kézikapcsolás 3-4 perces ideje egy percre csökkenthető ily módon.)Valószínűnek látszik, hogy a még kísérleti jellegű új berendezésnek komoly szakmai sikere lesz. Már az is szép sikernek könyvelhető el, hogy a teljes kivitelezést a III. sz. bányaüzem gépészeti kollektívája végezte el. Baumann József

művezetők irányításával a

Szabó Győző felvételeA forgódarús vágánytisztítógép csilletöltés közben.
Forgódarus
vágánytisztítógép

A Szolgáltató üzem föld alatti szállításának három szakembere olyan univerzális berendezést tervezett, amely jelentősen megköny- nyíti a vasútépítők munkáját. Oletics Károly, Gábor István és Imre István újítását januárban fogadták el hasznosításra. A berendezés a becslések szerint 88 ezer forint megtakarítást jelent a vállalatnak. Mint az újítók elmondták, az elmúlt 15 évben a vasútépítés területén elég kevés korszerűsítés történt. Szükségessé vált a nehéz fizikai munka kiváltása, a teljesítmények növelése.Hogy is végezték eddig a vágány tisztítást? Az anyagot először csákánnyal, fejtőkalapáccsal fellazították, maj-d szívlapáttal csillébe rakták. Műszakonként egy- egy dolgozó 30—33 métert tudott megtisztítani. A gép teljesítménye ezzel szemben 800—1000 méter.A berendezést a vállalatnál alkalmazott bányamozdonnyal összekapcsolva használják. A gép többféle

műszeres vizsgálat előké- Réz Gyula felvétele

munkafolyamat elvégzésére képes. Alkalmas a sínpárok közötti sár felszedésére, duplavágányú vasút építésénél és cseréjénél a talp és a járóosztály fellazítúsá- re és az anyag csillébe rakására. A berendezéssel borítják ki a kaviccsal töltött csilléket, terítik szét az anyagot és természetesen gépi úton emelik vissza a csilléket a sínpárra. Az emelést a daru forgózsámolyára szerelt LT—2-es vit- lával végzik.A gép prototípusát a újítók irányításával a Szolgáltató üzem föld alatti szállítási üzemegységénél készítették el. A berendezést kipróbálták már a IV. sz. bányaüzemben is. Jelenleg a Szolgáltató üzem föld alatti szállítás területén használják rendszeresen.Három szakma: a bányász, a gépész és a vasútépítő találkozásának eredménye az újítás, mely remélhetően a bányaüzemek érdeklődését is felkelti. Nógrádi Gábor
DH-mozgalom a Kísérleti kutatási 
és automatizálási üzembenÜzemünkben évenként értékelik a vezetők a DH munkarendszer eredményeit. Február 15-én üzemegységvezetői értekezleten elemeztük az 1981. évi adatokat. Eszerint 36 hibajelző lap érkezett be az üzem dolgozóitól, ebből 27 hibát elhárítottak, mégpedig első vezetői szinten (üzemegységvezető) 24-et, míg a másodikon (üzemvezetés) 3-at. Ügyintézés alatt van 8 hiba elhárítása, míg egy jelzést az illetékesek nem minősítettek hibának.Elemeztük a hibákat jellegük szerint is: 14 százalék a gépek jobb kihasználása, megóvása, 20 százalék a munkaszervezés, 34 százalék a minőségjavítás, 17

Fegyelem,
biztonság

Elkerülhető
balesetek

A II. sz. bányaüzem 19. sz. 
K2 szállítóvágat 25. fejtési csa
patán 1982. január 20-án meg
sérült C. M. vájár. A baleset 
úgy történt, hogy a garatban 
megakadt anyagot alulról nyi
tott garatajtón keresztül feszí
tővassal igyekezett megindíta
ni. Amikor az anyag megin
dult, munkatársa a garatajtót 
becsukta. A garatajtó a feszítő
vasat becsípte, s a felvágódó 
feszítővas C. M. orrát, száját 
megütötte.

C. M. megszegte a MÉV Sza
bályzat 4.6.8. pontját, ami ki
mondja, hogy elakadt anyagot 
csak a járóosztályból, vagy fe
lülről szabad bolygatni.

Szabálytalan munkavégzésé
vel veszélyhelyzetet teremtett, 
ami a munkatárs figyelmetlen
ségéből vált balesetté.

A III. sz. bányaüzem 2. sz. 
É4 szállító vágatban végzett ku
tató fúrást M. Z. fúrómester. 
Kiépítésnél a rudazat megcsú
szott a forgópofában és a vá
gattalpra, zuhant.

A baleset elkerülhető lett vol
na, ha a dolgozó betartja a 
fúróberendezés szolgálati uta
sításának 2. pontját, miszerint 
a „fúrólyuk nyomvonalában az 
előtoló orsó alatti szakaszon 
tartózkodni balesetveszélyes és 
tilos”.

Az öntödében 1981. december 
18-án K. M. öntvénytisztító jobb 
kéz 4. ujja azért sérült meg, 
mert az öntvények csilléről va
ló lerakásához nem használt 
védőkesztyűt.

Anyagmozgatás közben tör
tént 1982. január 25-én N. I. 
kézsérüléses balesete. Az öntö
dében a rázóasztalról öntvé
nyeket szállított el munkatár
sával csillén. A szabálytalanul 
(túl szélesen) felrakott anyag 
elakadt és bal kéz 1 ujját meg
zúzta.

százalék balesetelhárítás, a munkakörülmények javítása, 5 százalék anyag- és energiamegtakarítás, 10 százalék egyéb területen jelentkező hiányosságok felszámolására hívta fel a figyelmet. Az üzemegységek közül majdnem a hibák felét a műszergyártás területéről jelentették, ahol a DH munkarendszer lehetőségei különösen kézzelfoghatóan mutakoznak.A múlt évi eredmények értékelése után az 1982. évi feladatokat beszéltük meg. Célul tűztük ki a DH munkarendszerben rejlő lehetőségek továbbfejlesztését, saját körülményeink figyelembevételével.Dr. Egyed József
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/A városi sportcsarnokban

Kézilabda MHK mérkőzéseit
LABDARUGÁS
Bajnokság három csoportban

A Magyar Kézilabda Szövetség elkészítette az MNK 1982. évi 12-es döntőjébe került csapatok sorsolását. A PMSC férfi kézilabdázói a „B” csoportban az Elektromos, Dunaújváros, Tatabánya, Debreceni Dózsa, Veszprémi Építők együttesével mérkőzik a továbbjutásért. A csoportmérkőzések befejezése után kerül sor a helyosztó mérkőzésekre április elején.A PMSC hazai mérkőzé-
Játsszon
velünk!
Harmadik
forduló ES PANA 82

A II. forduló 13+1 telitalálata: x, 1, x, 2, 2, x, x, x, 2, 2, x, 2, x, +1: x.
1. Milyen nemzetiségű 

iparművész készítette a Rt- 
met-kupát?1. olaszx francia2 angol2. Hány gramm a Rimet- 
kupa súlya?1 1600 x 1700 2 18003. Ki volt a negyedik VB 
rendezője?1 Svájcx Brazília2 Svédország

4. Az 1950-ben játszott 
Uruguay—Brazília VB dön
tőn ki rúgta az uruguayiak 
második, egyben a világbaj
nokságot jelentő győztes 
gólját?1 Ghiggiax Schiaffino2 Perez

5. Ki volt a harmadik he
helyezett a IV. VB-n?1 Jugoszláviax Spanyolország2 Svédország6. Ki vezette az 1950. évi 
VB Uruguay—Brazília mér
kőzést?1 M. Griffiths x M. Reader2 M. Leafe7. Ki volt a magyar csa
pat szövetségi kapitánya az 
1954. évi VB-n?1 Bukovi Márton x Sebes Gusztáv2 Baróti Lajos8. Magyarország mellett 
melyik ország válogatottját 
emelték ki az 1954. évi VB 
II. csoportjában?1 NSZKx Dél-Korea2 TörökországBeküldésl határidő: március 29.NÉV: ..........
Munkahely:

Lakcím: ....

seit a városi sportcsarnokban játssza az alábbi sorrendben :Március 14. 15,00 órakor: PMSC—Bp. Elektromos.Március 19. 16,45 órakor: PMSC—Tatabányai Bányász.Március 23. 17,15 órakor: PMSC—Veszprémi Építők.Március 28. 10,00 órakor: PMSC—Dunaújváros.Április 1. 17,15 órakor: PMSC—Debreceni Dózsa.K. M.

9. Magyarország—Brazília 
4-2. Mi volt a félidő ered
ménye?1 2-1 x 2-2 2 1-2

10. Ki vezette az 1954. 
évi NSZK—Magyarország 
döntőt?1 Ellis x Ling2 Wyssling

11. Ki volt a gólkirály az 
V. labdarúgó világbajnok
ságon?1 Kocsis x Rahn2 Didi

12. Milyen összeállításban 
kezdett válogatottunk az 
NSZK elleni VB-üintőn?1 Grosics — Buzánszky, Lóránt, Lantos — Bozsik, Szojka, Czibor, Kocsis, Hidegkúti, Puskás, Tóth M.x Grosics, — Buzánszky, Lóránt, Lantos — Bozsik, Zakariás, Czibor, Kocsis, Hidegkúti, Puskás, Tóth M.2 Grosics — Buzánszky, Lóránt, Lantos, Bozsik, Zakariás — Czibor, Kocsis, Palotás, Puskás, Tóth M.

13. Az Argentína Labda
rúgó Szövetség alapításának 
évszáma?1 1886. x 1889.2 1893.13+1. Ki ellen játssza vá
logatottunk első csoport- 
mérkőzését a XII. labdarú
gó világbajnokságon?1 Argentínax El Salvador2 Belgium

Összevont évzáró-évnyitó 
MOSZ és tömegsport közgyűlés

Varga Béla klubtitkár a beszámolót tartja. Mellette dr. Kosa László elnök. Egyed Imre felvételeFebruárban került sor a Kutató-mélyfúró üzem MHSZ honvédelmi klubja és a tömegsport bizottság által tartott beszámolóra, amely az 1981-es évben végzett tevékenységet taglalta és a ’82-es év feladatait körvonalazta. Mindkét területen eredményes munkát végeztek, de azért akadnak sajátos gondok is.A honvédelmi klub 40 rendezvényen vett részt. Közel 100 főt vontak be a mozgalomba, köztük felét MHSZ klubtagként. Megnyerték a HKL városi döntőt csapatban, Papp Zoltán a pisztoly lőszámban első lett. Siker volt a Bányász kupa pisztoly csapat második fordulójának, illetve a női kispuska csapat ötödik fordulójának megnyerése. Papp 
Zoltán ezen kívül több versenyt nyert és a HKL megyei döntőn 1 köregységgel lett csak második. A szocialista brigádok részére háromfordulós kispuska lóversenyre került sor. Az üzem sajátos helyzetében gond a tömegek bevonása.

A MÉV IV. sz. bányaüzem KISZ-szervezete ifjúsági fórumot szervezett. A fórumon megvitatták a KISZ X. kongresszus határozataiból adódó feladatokat és a KISZ üzemi vezetőségének munkatervét. Deák László, az MSZMP KB tagja aktuális bel- és külpolitikai tájékoztatót tartott.©Nyugállományba vonultak: Gáspár József csatlós (II. sz. bányaüzem), Schisz- ler Imre csillés (II. sz. bányaüzem), Panta Ferenc akkumulátortöltő (II. sz. bányaüzem), Németh Géza segédvájár (III. sz. bányaüzem), Süli István szállító-

A tömegsportban szép sikernek számít, hogy a kispályás labdarúgó-csapat ötödször nyert bajnokságot. Jól kezdtek a női asztaliteniszezők is. Hagyomány az üzemnél, hogy a téli idő
szakiján a 39-es dandár úti iskolának a tornatermében hetente két alkalommal labdajátékra kerül sor, ahol aktívan részt vesznek az idősebbek is.A felszólaló Sára Elemér szb-titkár is hangsúlyozta, hogy igyekeznek minél több dolgozót megnyerni a sportolásnak és akkor a támogatás sem marad el. Kovács Miklós vállalati tömegsport vezető az üzemen belüli sporttevékenységre hívta fel a figyelmet. Elmondta, hogy 1982-ben a természetjárás kap nagyobb hangsúlyt. Dr. 
Kása László honvédelmi klubelnök öszefoglalta a két beszámolót és a pártszervezet támogatásáról biztosította a megjelenteket. Ezt követően aktívák jutalmazására került sor.Varga Béla
gépész (III. sz. bányaüzem), Magyar István asztalos (III. sz. bányaüzem), Ádám Lajos aknász (IV. sz. bányaüzem), Héhl Antal vájár (IV. sz. bányaüzem), Jeszenszky Dániel csatlós (IV. sz. bányaüzem), Pozsgai Lajos portás (ÉDÜ), Mátics Józsefné TŰK előadó (Központ), Varga József segédmunkás (Központ), Karsai Mátyásné takarítónő (Balatonfüred), Kelemen Béla portás (Központ).

Ezúton is megköszönjük a 
vállalatnál eltöltött idő alatt 
kifejtett eredményes mun
kájukat, nyugdíjas éveikhez 
jó egészséget, kellemes pi
henést kívánunk.

©Meghalt: Berta Kázmér vájár (II. sz. bányaüzem), Gyenis Ferenc csillés (II. sz. bányaüzem).

Még sarkunkban érezhetjük a tél maradványát, miközben teljes lendülettel folynak az előkészületek az 1982. évadra. Játékos és szurkoló legyen a talpán, aki végig tudja követni az idei labdarúgó-bajnokság menetét. A vállalati sport- bizottság — az igények alapján — három csoportban szervez bajnokságot és ebből ami új, a nagypályások színrelépése lesz.Nézzük sorjában az eseményeket! Március 22-én, a hagyományoknak megfelelően a „fiatalok” bajnokságával kezdődik a foci döm- ping az új mecsekaljai sporttelepen. A mezőnyben némi változás történt, a visszalépett Szolgáltató „B” helyett a II. üzem „B” együttese szerepel, így továbbra is tíz csapat küzd a bajnoki pontokért. Április 20-án a nagypályások ismerkedhetnek meg a játék örömével, majd 21-től az öregfiúk adhatnak ízelítőt tudásukból.A játékosok újra küzd- hetnek a legjobb góllövő címért. Az esetleges félreértések, manipulációk elkerülése végett a gólszerző nevét a játékvezetők jegyzik, így elkerülhető a gólok „adományozása”.
Tavaszi sorsolás

I. forduló március 22-én IS,00
órakor: Kutató-mélyfúró—
Anyagosztály, III. üzem—MÉV 
Szálló, Szolgáltató—Kís.-kut.

17,00 órakor: II. üzem „A”—
II. üzem „B”, IV. üzem— ÉDÜ.

II. forduló március 29-én, 16,00 
órakor: MÉV Szálló—Kutató
mélyfúró, ÉDÜ—III. üzem, II. 
üzem „B”—Szolgáltató.

17,00 órakor: Kis.-kut.—IV. 
üzem, II. üzem „A”—Anyag
osztály.

III. forduló április S-én 17,00

Teremfoci tor naA MÉV III. sz. bányaüzem Lékai János KISZ- szervezet sPortmunkabizott- sága és az Eötvös Loránd ifjúsági szocialista brigád közösen 1982. február 6-án szombaton délelőtt teremfocitornát rendezett a kertvárosi Anikó úti Általános Iskola tornatermében.A. téli időszakban is — immár harmadik éve — biztosítunk lehetőséget a labdarúgást kedvelő fiataloknak, brigádoknak. Ezen a délelőttön 8 csapat mérte össze tudását két 4-es csapatban a dobogós helyekért. Egy-egy csapat 4 főből állt, de a csapatok az előző évek tapasztalata alapján 1—2 fős tartalékjátékosról is gondoskodtak. Magas színvonalú mérkőzéseket és szép gólokat láthattunk ezen a délelőttön.Még az „Apukák” küzdöttek a pályán, addig csemetéik az alsó tornateremben játszadoztak egy ifivezető irányítása mellett. A rendezvény előtt az érdekelteket az foglalkoztatta,
AsztaliteniszA III. sz. bányaüzem 1982. évi női és férfi bajnokságának végeredménye:Női verseny: február 17- én körmérkőzéses formában, 6 fő, 15 mérkőzést (36 játszma) játszott.I. helyezett B. Szabó Gyu- láné, II. helyezett Cserti Józsefné, III. helyezett Csizmadia Józsefné.Férfi verseny: február 15-

órakor: Kutató-mélyfúró—ÉDÜ,
III. üzem—Kís.-kut., Anyagosz
tály—MÉV Szálló.

18,00 órakor: IV. üzem—II. 
üzem „B”, Szolgáltató—II. üzem 
„A”.

IV. forduló április 12-én 17,00 
órakor: Iíís.-kut.—Kutató-mély
fúró, II. üzem „B”—III. üzem, 
ÉDÜ—MÉV Szálló.

18,00 órakor: Szolgáltató— 
Anyagosztály, II. üzem „A”—
IV. üzem.

V. forduló április 19-én 17,00
órakor: Kutató-mélyfúró—II.
üzem „B", III. üzem—II. üzem 
„A”, IV. üzem—Szolgáltató.

18,00 órakor: MÉV Szálló—Kís.- 
kut., Anyagosztály—ÉDÜ.

VI. forduló április 26-án 17,00 
órakor: II. üzem „A”—Kutató
mélyfúró, Szolgáltató—III. üzem, 
Anyagosztály—IV. üzem.

18,00 órakor: II. üzem „B”— 
MÉV Szálló, Kis.-kut.—ÉDÜ.

VII. forduló május 3-án 17,00 
órakor: Kutató-mélyfúró—Szol
gáltató, III. üzemj-IV. üzem. 
ÉDÜ—II. üzem „B”.

18,00 órakor: MÉV Szálló—II. 
üzem „A”, Anyagosztály—Kís.- 
kut.

VIII. forduló május 10-én 17,00 
órakor: IV. üzem—Kutató-mély
fúró, III. üzem—Anyagosztály, 
Szolgáltató—MÉV Szálló.

18,00 órakor: II. üzem „A”— 
ÉDÜ, II. üzem „B”—Kfs.-kut.

IX. forduló május 17-én 17,00 
órakor: Kutató-mélyfúró—III. 
üzem, MÉV Szálló—IV. üzem, 
ÉDÜ—Szolgáltató.

18,00 órakor: Kis.-kut.—II. 
üzem „A”, II. üzem „B”— 
Anyagosztály.

Előre hozott őszi forduló
X. forduló május 24-én 17,00 

órakor: Anyagosztály—Kutató
mélyfúró, MÉV Szálló—in. 
üzem, ÉDÜ—IV. üzem.

18,00 órakor: Kís.-kut.—Szol
gáltató, II. üzem „B”—ii. üzem 
„A”.

XI. forduló május 31-án 17,00 
órakor: Kutató-mélyfúró—MÉV 
Szálló, III. üzem—ÉDÜ, IV. 
üzem—Kfs.-kut.

18,00 órakor: Szolgáltató—II. üzem „B”, Anyagosztály—II. 
üzem „A”.

XII. forduló június 7-én 17,00 
órakor: ÉDÜ—Kutató-mólvfúró Kts.-Kut.-in. üzem, II. üzem 
„B”—IV. üzem.

18,00 órakor: II. üzem „A”— 
Szolgáltató, MÉV Szálló—Anyag
osztály.

hogy vajon harmadszor is sikerül-e az Eötvös Loránd ifjúsági szocialista brigád csapatának ezt a tornát megnyerni. Az elődöntőbe a legjobb 4 csapat került. A harmadik és az első helyért lejátszott mérkőzéseken óriási iramot és egyenlő erők küzdelmét láthattuk. Végül is a harmadik helyet büntetőrúgással, az első helyet pedig a befejezés előtt 40 másodperccel lőtt góllal döntötték el a csapatok, melynek eredménye a következő :1. Eötvös Loránd ifjúsági szocialista brigád, 2. Főbá- nyamesteri csoport, 3. Szálai András KlSZ-alapszer- vezet.A rendezvény jól sikerült, s még ennyien soha nem vettek részt teremfocitornán, mint ebben az évben, 63 fő. Az első helyezett csapat oklevelet és egy bőrfocit, míg a második és harmadik helyezett csapatok oklevelet kaptak a kemény mérkőzéssorozat után.Franyó József
től 19-ig öt napon körmérkőzéses formában a csoportokon belül, majd egyenes kiesés a legjobb 16 és 8 között. A döntőben a legjobb 4 között ismét körmérkőzés. 41 fő 104 mérkőzést (227 játszma) játszott.I. helyezett Kaufmann Pál, II. helyezett Kindl Jakab, III. helyezett Báling János, IV. helyezett Csik Gyula. Burai Imre


